
Protoko1 nr XVII/2008 
z obrad siedemnastej sesji Rady Powiatu Tucholskiego 

odbytej w dniu 27 czerwca 2008 r. 
(sala 30 Starostwa Powiatowego, ul. Pocztowa 7) 

Czas tnvania obrad 9"- 13". 

Obradom przewodniczy Przewodniczqcy Rady - Stanislaw Langowski. 

Protokolant: Elzbieta Damasiewicz 

Obecni wedhg zalqczonej listy obecnoici oraz: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
p. Boguslaw Szramka - czlonek Zarzqdu, naczelnik Wydziah Edukacji, Zdrowia, 

Kultury i Kultury Fizycznej 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
p. Tomasz Sobiecki - radca prawny 
p. Sylwia Sobczak - z-ca Naczelnika Wydzialu Edukacji. Zdrowia, Kultury i 

Kultury Fizycznej 
p. Michal Mikolajczak - Powiatowy Lekarz Weterynarii 
p. Barbara Cupa - Z-ca Powiatowego Inspektora Sanitarnego 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor Zarzqdu Drog Powiatowych 
p. Stanislaw Rzepinski - Z-ca Naczelnika Wydziah Geodezji, Gospodarki 

NieruchomoSciami i Zasobami Przyrody 
p. Jacek Goszczynski - Naczelnik Wydzialu Monitoringu Wqjewodzkiego 

Inspektoratu Ochrony ~rodowiska 
p. Krzysztof Kocinski - Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowlanego 

Ad. 1. 
Przewodniczqcy otworzyl obrady XVII sesji Rady Powiatu Tucholskiego, powital 
zaproszonych goici, czlonkow Zarzqdu, wszystkich radnych i przedstawicieli mediow. 

Ad. 2. 
Przewodniczqcy stwierdzil, na podstawie listy obecnoSci, ze w sesji uczestniczy 
15 radnych i sesja jest prawomocna. 

Lista obecnos'ci w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 3. 
Do porzqdku obrad wniesiono nastqpujqce poprawki: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 



W imieniu Zarzqdu chciaibym prosic o uzupeinienie porzqdku obrad o nastepujqce 
zagadnienia. Chcialem zgiosic autopoprawki do przedstawionego radnym regulaminu 
organizacyjnego oraz dwa stanowiska wypracowane przez Zarzqd Powiatu i Komisje. 
Jedno dotyczy Natury 2000 i zmian w projektowanym przyjqtym juz w rozporzqdzeniu 
w grudniu zmian dotyczqcych wielkosci tych obszarow na terenie powiatu i drugie 
dotyczqce suszy na terenie Powiatu Tucholskiego, ktora dotknqia rolnictwo. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie przyjqcie do porzqdku obrad stanowiska w 
sprawie proponowanych przez Ministra ~rodowiska nowych Obszarow Specjalnej 
Ochrony Ptakow Natura 2000 oraz przebiegu ich granic przez Powiat Tucholski w punkcie 
IOa, ktory zostal przyjety 15 glosami za, przy b r a k ~ ~  glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie przyjqcie do porzqdku obrad stanowiska w 
sprawie aktualnej sytuacji w rolnictwie w punkcie 12a, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, 
przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych. 

p. Maigorzata Oller - Radna 
W imieniu Komisji Edukacji wnoszq o zdjqcie z porzqdku obrad uchwaly okreSlonej w 
punkcie 13 porzqdku obrad w sprawie nadania imienia Zespoiowi Szkol LeSnych w 
Tucholi. Komisja swojq decyzjq motywuje faktem, iz od 1 stycznia 2009 r. organem 
prowadzqcym dla Zespolu SzkM LeSnych w Tucholi bqdzie Minister ~rodowiska i 
dlatego uwazamy, ze nadanie imienia zespolowi szkol nalezy pozostawic do dyspozycji 
Ministra ~rodowiska. Reasumujqc powyzsze wnoszq o zdjqcie z porzqdku obrad tego 
punktu. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie zdjqcie z porzqdku obrad projektu uchwaly w 
sprawie nadania imienia Zespolowi Szkol LeSnych w Tucholi, ktory zostal przyjqty 14 
glosami za, przy braku glosow przeciwnych i 1 wstrzymujqcym. 

Wiqcej uwag do porzqdku obrad sesji nie zgloszono. 

Ad. 4 
Do protokolu z piqtnastej i szesnastej sesji nie wniesiono uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie protokol z piqtnastej i szesnastej sesji, ktory 
zostal przyjqty 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i wstrzymujqcych 

Ad. 5. 
Do sprawozdania Starosty z wykonania uchwai Rady Powiatu oraz pracy Zarzqdu 
w okresie miqdzy sesjami glos zabrali: 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
Mam proSbq o wyjainienie punktu 22. Chodzi mi o wyrazenie zgody na zmianq w 
projekcie dobudowa balkonu w realizowanej inwestycji sali gimnastycznej przy szkole 
tak zwanej zawodowej. Chcialam zapytac czy to poszerzenie miesci siq w ramach 
przyznanych Srodkow przeznaczonych na tq inwestycjq. Czy sq to dodatkowe Srodki ? 
Kolejna sprawa dotyczy punktu 10 to znaczy podzielenia Srodkow Funduszu Ochrony 
~rodowiska i Gospodarki Wodnej na rzecz sp6iek wodnych. Wczoraj na Komisji 



Rolnictwa wypracowaliSmy taki wniosek, aby Komisja Rolnictwa mogla opiniowac 
wnioski, ktore wpiywajq do Zarzqdu o dofinansowanie spoiek wodnych. Uwazamy, ze 
Komisja Rolnictwa jest po to. zeby chociazby te wnioski przeglqdala i opiniowala. 
p. Woiciech Kocinski - Radny 
Chcialem zapytaC o punkt 7. Tutaj mamy: Zarzqd zapoznal siq z wnioskami Komisji 
Edukacji w ramach przeprowadzenia kolejnego konkursu dla organizacji 
pozarzqdowych. Chcialem siq zapytae, kiedy ten konkurs bqdzie ogloszony? 
p. Marek Sass - Radny 
Moje pytanie dotyczy punktu 24, czyli informacji na temat form zagospodarowania 
obiektow po szkole rolniczej w Kamienicy. Prosilbym o przyblizenie tej kwestii, bo 
rozne shchy nas tutaj dochodzq. Przy okazji mo-je pytanie jak wyglqda kwestia rozmow 
z wojtem Gminy Gostycyn? I czy w Zarzqdzie przewaza wola porozumienia w tej 
materii czy tez bqdzie bardziej nastawienie komercyjne, co do tego budynku. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Informacja na temat dobudowywanego balkonu na sali sportowej - w tej chwili Zarzqd 
podjql takq decyzjq, zeby zleciC wykonanie dokumentacji na poprawq funkcjonalnq 
tego obiektu. Jak Panstwo pamiqtajq po interpelacji pana Kocinskiego z Wicestarostq 
udaliSmy siq, to bylo w ubieglym roku, w momencie tworzenia dokumentacji tego 
obiektu do projektanta, ktory stwierdzil, ze jest to niemozliwe, czy wymagaloby 
zupelnie nowej dokumentacji, zmieniania charakteru calego obiektu. W ostatnim 
momencie wykonawstwa sali sportowej wykonawca na miejscu jak i szef nadzoru 
inwestycyjnego zwrocili uwagq, ze wykonanie takiego balkonu z ich punktu widzenia 
jest mozliwe zarowno technicznie jak i bqdzie spelnialo wszelkie wymagania 
bezpieczenstwa. ZaprosiliSmy tutaj pro-iektanta, ktory stwierdzil, ze faktycznie bqdzie to 
mozliwe i dopro-jektowanie naszym zdaniem poprawi funkcjonowanie tego obiektu. 
Poprawi to, ze obiekt ten bqdzie lepiej wykorzystany do przewidzianych zadan. Jezeli 
chodzi o Srodki to rozbudowa p o c i ~ n i e  za sobq uruchomienie dodatkowych Srodkow. 
Trudno mowiC przed wykonaniem kosztorysu, ale jeszcze wczoraj takie informacje 
uzyskalem, ze bqdzie to okolo 140-150 tyS. zl. Przy calym koszcie globalnym 
inwestycji mySlq, ze warto wydaC te pieniqdze, zeby sala mogla bye lepiej 
wykorzystywana i dlatego Zarzqd takie rozwiqzanie przedstawia. Jezeli chodzi o 
podzial Srodkow dla poszczegolnych spolek wodnych myslq, ze Komisja Rolnictwa jest 
precyzowana do tego, zeby te wnioski spolek wodnych opiniowad, wnikliwie siq nad 
nimi pochylie i jak najbardziej jest to do przyjqcia. Termin na skladanie grantow w 
konkursie powiatowym na zadania kulturalne i sportowe mija dzisiaj. Do dzisiaj 
nalezalo skladak wnioski. Jezeli chodzi o Kamienicq odbylo siq spotkanie mamy operat 
szacunkowy dotyczqcy wartoici tego budynku. Muszq powiedzied, ze jest to operat, 
ktory przedstawia realnq wartosc na rynku. SpotkaliSmy siq z wojtem Czenvinskim, 
ktory wyraza zainteresowanie pozyskaniem tego budynku dla gminy. Natomiast prosil 
o to, zeby dac mu czas, zeby rozpoznal sytuacjq do konca i mozliwoSci finansowe 
gminy. To byla dla niego sprawa nowa jak i chcial rozmawiaC z radnymi na ten temat. 
Natomiast, jezeli chodzi o strategiq podejscia do tego czy bqdzie to typowo 
merkantylne podejicie, czy bqdziemy brali tez wzglqd na wariant spoleczny. to 
odpowiadam, ze gdybySmy byli nastawieni wylqcznie komercyjnie w stosunku do 
innych samorzqdow naszego powiatu to w tej chwili bylby ogloszony przetarg na 
zbycie mienia. Dlatego mySlq, ze w drodze negocjacji byloby porozumienie z 
samorzqdem Gostycyna. Chyba, ze bqdzie propozycja tak bardzo zanizona, ze bqdzie 



godzila bezposrednio w interesy powiatu i zupelnie nis bedzie realizowala zadnych 
oczekiwan. Aie mySlq, ze bqdziemy jeszcze rozmawiad. Nie pad@ jeszcze zadne kwoty 
w zwiqzku z tym trudno oceniac gdzie siq spotkamy. 
p. Woiciech Kocinski - Radny 
Do punktu 7 chcialem zapytaC, czy w prasie ukazalo siq ogloszenie co do tego konkursu 
tak jak to mialo miejsce przy pienvszym konkursie, bo jakoi nie znalazlem. MySlq, ze 
nie kazdy siedzi co tydzien w internecie i patrzy na stronq powiatu. To jest jedno 
pytanie. A drugie dotyczqce interpelacji pani radnej. Chcialem zapytai o ile wzrosnie 
tam pojemnoSC sali na tym balkonie, bo nie bardzo rozumiem tutaj tok myilenia i 
zapytak jak to jest, ze dwa lata temu na mojq interpelacjq balkonow nie mozna bylo 
zbudowak, a teraz przy koncu inwestycji jakimS cudem to siq udaje. Nie bardzo 
rozumiem. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Trudno mi oceniac to, co mowiq projektanci, bo ja nie jestem inzynierem budownictwa, 
ktory jest w stanie oceniC odpowiedzi. Mam troszeczkq szczqicie, ze w firmie, ktora 
projektowala sale nie bylem sam osobiscie tylko rozmowa ta byla prowadzona przy 
Swiadkach. I projektant odpowiedzial, ze umocowanie tam, czy zamocowanie galerii 
dla widowni, czy umiejscowienie balkonu w tej chwili bqdzie siq wiqzalo z calkowitym 
przeprojektowaniem. Okazuje siq, ze inny projektant, ktory do tego podszedl stwierdzil, 
ze zaproponowane przez niego technologie bqdzie to mozliwe i stosunkowo niedrogie. 
Tylko tyle mogq odpowiedziec. MySlq, ze jest to kwestia tez nastawienia samych 
projektantow. Dowody tego, ze bardzo rozne sq rozwiqzania przedstawiane mamy 
bardzo liczne. Nie tylko jeSli chodzi o sale widowiskowo-sportow% ale tez w obiektach, 
ktore juz istniejq w powiecie. MySlq, ze konkurs jeSli chodzi o granty byl ogloszony 
zgodnie z wszelkimi procedurami. W tej chwili nie odpowiem, bo siq tym osobiicie nie 
zajmowalem. Czy byla tak informacja w prasie lokalnej na pewno bylo umieszczone na 
stronach starostwa. Informacja o terminach o mozliwoSci pobierania arkusza. MySlq, ze 
wszelkie formalnosci byly dopelnione. Zajmowal siq tym wydzial oiwiaty konkretnie 
pani Sobczak, ktora za to odpowiada. IloSd miejsc jest planowana na balkonie na 150 
osob plus to, co mozna jeszcze wykorzystac ponizej tej powierzchni. 
p. Krzvsztof Lukaszewicz - Radnv 
~ledzqc historiq budowy tego obiektu i finansowanie tego jak wiemy w ostatnim czasie 
pojawila siq sytuacja, kiedy milion zlotych mial wplynqc z zewnqtrz. Niestety nie 
wplynie. Bqdzie ten milion szukany w budzecie powiatu. Po pana wyjasnieniach i tym 
zabiegu z tymi balkonikami powiem szczerze, ze marn pewne wqtpliwoici czy to nie 
jest przypadkiem zabieg, ktory ma spowodowaC, ze dodatkowe pieniqdze zostanq 
przeznaczone na budowq tego obiektu, poniewaz pieniqdzy na dokonczenie tego 
obiektu brakuje. Sam jestem ciekaw, na co opiewal wlaSnie kosztorys i jaki byl zakres 
przetargu i wykonawstwa tej sali. Moze warto by bylo, zeby jeszcze raz do tego wrociC. 
Prosilbym o takq pisemnq odpowiedz jaki byl zakres przetargow na budowq. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Odpowiadalem na pytania radnych, ktorzy dawali pewne rzeczy. Natomiast chcialbym 
pewne rzeczy, przekazae pewne informacje, czym Zarzqd miqdzy innymi siq zajmowal 
tak jak by wazniejszymi sprawami w okresie od ostatniej sesji zgodnie z tym, do czego 
delegowala Zarzqd Rada i co przedstawialiSmy. Sprawnie jest przeprowadzany proces 
nabycia majqtku szpitala tucholskiego. W ten poniedzialek stalismy siq wlaicicielami 
nieruchomoici na placu WolnoSci 15. Jak Panstwo wiedzq jest to element transakcji, 



czy jeden skladowy element transakcji. aby powiat stal siq wlaScicielem nieruchomoSci 
szpitala tucholskiego. 11 czenvca odbyla siq rozprawa administracyjna zarzqdzona 
przez Wojewodq Kujawsko-Pomorskiego w sprawie oSrodka turystycznego w Bialej. 
Sqdzq, ze argumenty przedstawione przez Powiat Tucholski. przez radcow prawnych, 
przekonaly pana Wojewodq. Czekamy na decyzjq, bo ta bqdzie ostatecznie zamykala 
proces przejqcia przez Powiat Tucholski w/w nieruchomosci. Poglqd nasz jest taki, ze 
dzialajqc w dobrze pojqtym interesie skarbu panstwa, ale rowniez samorzqdu bqdziemy 
chcieli przynajmniej w sierpniu czqSciowo uruchomiC oSrodek. Wiqze siq to z pewnym 
wyasygnowaniem Srodkow tzn. sprawdzeniem obslugi sanitarnej, przeglqdem 
energetycznym, przeglqdem, jezeli chodzi o dopuszczenie wody. Tez pewnymi 
sprawdzeniami budowlanymi. Natomiast nie moze byc tak dluzej, ze oirodek, ktory 
powinien shzyC obywatelom, tez dobrze wpisuje siq w charakter naszego powiatu stal 
nieuzywany od kilku lat. W zwiqzku z tym taka decyzja i pan Smoczyk, ktory jest w tej 
chwili zarzqdcq przygotowuje program na sierpien i wrzesien, zeby te obiekty zaczqly 
byc wykorzystywane. Goscila w powiecie grupa wymiany doswiadczen organizowana 
czy pod egidq Zwiqzku Powiatow Polskich finansowana z mechanizmu norweskiego 
dotyczqca perspektywy romoju, czy przeksztalcenia szpitali oceny tego, w jaki sposob 
szpitale majq hnkcjonowaC w przyszloSci. Panstwo doskonale wiedz% ze pewny 
model, ktory znalazl odzwierciedlenie spolek prawa handlowego, czy bardzo roinych 
form hnkcjonowania szpitali w naszym wojewodztwie by1 przyczynkiem do tego, ze 
nasze wojewodztwo zostalo wskazane do tego, zeby ten program tu realizowat. 
Wnioski oraz pewne dane statystyczne bqdq przekazane na forum ogolnopolskim i do 
wykorzystania. Tymi danymi interesowala siq rowniez podkomisja, ktorq kieruje pan 
Katulski. MySlq, ze ten material bqdzie wykorzystany. Pewne dane statystyczne, ktore 
zostaly wykorzystane, przedstawione na poszczegolnych spotkaniach, panelach tego 
programu. MySlq tez, ze sq dobrym materialem do wykorzystania przez Zarzqd spolki 
szpitala tucholskiego. I dajq tez pewien obraz poszerzony Zarzqdowi Powiatu. Dla mnie 
akurat byly to bardzo cenne rzeczy. MySlq, ze bqdq skutecznie wykorzystane w 
prowadzeniu szpitali. Dlatego tez muszq powiedzied, ze ci z Panstwa, co brali udzial w 
spotkaniach sq Swiadkami, ze dosyc gorqca dyskusja siq toczyla oczywiscie na 
wysokim poziomie, jezeli chodzi o poziom dyskusji. Natomiast, jezeli chodzi o 
meritum sprawy byla bardzo gorqca. Jezeli chodzi o technikum leSne, bo tez jest to 
sprawa, ktora przewija siq od dhzszego czasu. 18 czenvca goSciliSmy z panem 
Wicestarostq Zaborowskim u Dyrektora Generalnego Lasow Panstwowych, ktory 
potwierdzil, ze w jego opinii wszelkie przeszkody prawne, formalne zostaly usuniqte i 
po sygnale pisemnym potwierdzal rozmowy z Ministrem ~rodowiska. Odbylo siq walne 
zebranie Kujawsko-Pomorskiej Organizacji Turystycznej . Z konkretow, ktore 
chcialbym Panstwu przekazat to propozycja goszczenia na terenie Powiatu 
Tucholskiego, oczywiScie za pieniqdze organizacji grupy okolo 100 operatorow 
turystycznych, czyli tych, ktorzy majq duze firmy turystyczne na terenie Rosji. Oni 
bqdq wizytowali, czy bqdq goScmi w Toruniu w listopadzie i tez jest propozycja 
zarzqdu organizacji, zeby drugq czqSc spotkania umiejscowic wlaSnie w Borach 
Tucholskich, konkretnie na terenie naszego powiatu. W tej chwili przygotowywana jest 
oferta, ktorq mozna bqdzie do turystow Rosyjskich skierowac. Z takich informacji 
rowniez organizacyjnych gdyby czqSd pahstwa byla zainteresowana to nowym 
spolecznym dowodcq Strazy Rybackiej zostal pan Jan Figler z Pruszcza. Jest to funkcja 
umocowana przy Staroscie. Dosyd powaine zadania i mySlq, ze ta organizacja bqdzie 



dziaiaia coraz sprawniej, jest wyjqtkowo potrzebna ze wzglqdu na samq gospodarkq 
rybackq, czy zabezpieczanie przed khsownictwem, ale rowniez ma dosyc duze 
znaczenie, jeili chodzi o ochronq srodowiska. Zgiaszanie jakis niepokojqcych faktow. 
Jest planowane spotkanie i ze strazq pozarnq i z policjq. Jezeli chodzi o Nature 2000 
otrzymali Paristwo stanowisko proponowane do przyjqcia przez Radq. Dla mnie 
osobiscie taka konkluzja, ze dosyc niepokojqce jest caly czas poszerzanie obszarow 
Natura 2000 w przyjqtym rozporzqdzeniu z grudnia. Absolutnie nie byio na terenie 
Borow Tucholskich dyrektywy ptasiej tak zwanej. W tej chwili duzy obszar powiatu 
jest objqty dyrektywq ptasiq. W tym stanowisku miqdzy innymi wnioskujemy o to, zeby 
takie polany zurbanizowane, czy te, ktore sq wyiqczone z obszarow leSnych, zostaly 
wyiqczone z Natury 2000 z dyrektywy ptasiej. To spotkanie w sejmiku samorzqdowym, 
myilq, ze podobne stanowisko bqdzie reprezentowal rowniez sejmik samorzqdowy. 
Prosii o takie stanowiska, zeby wsparly ogolnq wizjq. Dlatego, ze te obszary bed% 
jezeli nie zaklocaly pewne modernizacje, pewne dzialania infrastrukturalne to na pewno 
na pewnych odcinkach bqdq podrazaly, bo dla przeprowadzenia inwestycji czy 
drogowych, czy innych infrastrukturalnych bqdq potrzebne dodatkowe dokumenty 
zawsze powoduje to wzrost kosztow. Z tych najwazniejszych rzeczy tyle. 

Ad. 6. 
Zgloszono nastqpujqce zapytania i interpelacje: 
p. Zbigniew Grugel - - Wiceprzewodnicz~cy Radny 
W marcu tego roku Komisja Finansow wyrazaia swoj niepokoj doniesieniami 
prasowymi dotyczqcymi sprawy rozwiqzania budowy obwodnicy w Tucholi i 
wnioskowaia do Zarzqd Powiatu o jakiei wyjainienie w tej sprawie. Komisja 2 
kwietnia otrzymala odpowiedz, ze dotyczqcq tej budowy Zarzqd Powiatu prowadzi 
rozmowy i jest w trakcie wyjainiania zapisow, ktore zostaly zawarte na stronach 
Urzqdu Marszalkowskiego oraz wszystkich spraw z tym zwiqzanych. W naszej Komisji 
Finansow temat pojawil siq w marcu. Dzisiaj mamy czenviec. I przed momentem 
byliimy iwiadkami, ze za calq sprawq juz siq wziqlo stowarzyszenie obywatelskie 
spolecznoici. Zatem coi nam chyba ucieka, albo ktoi nas tutaj chce zastagic w naszej 
roli, w naszych dzialaniach. I dlatego chcialbym tutaj od pana Starosty odpowiedz co 
siq dalej z tym tematem dzieje, bo ukrywanie, ze nie istnieje problem to nie ma sensu. 
p. Woiciech Kocinski - Radnv 
Mam pytanie do Wicestarosty w sprawie KRUSU. Przeczytalem kiedyi w gazecie, ze 
pan Wicestarosta mowil, ze jest wszystko zalatwione i KRUS bqdzie w Tucholi. A 
doszly mnie shchy, ze wrqcz odwrotnie. Chcialem siq dowiedzieC jak to jest z tym 
KRUSEM. Druga sprawa to jest kwestia bezpieczenstwa. Mialem takq sytuacjq, ze 
zglosilem na posterunek policji intenvencjq. Posterunkowy policji poinformowal mnie, 
ze w tej chwili jest to nie mozliwe gdyz patrol jest w Bysiawiu i nie ma drugiego i nie 
moze nikt zaintenveniowac dopoki nie wroci tamten z Byslawia. Dlatego proszq tutaj o 
rozmowq z panem Komendantem w sprawie bezpieczenstwa na terenie Tucholi. MySlq, 
ze calego powiatu, bo to jest kwestia godna rozpatrzenia. Trzecia interpelacja to jest to 
nieszczqsne, ktore drugq sesjq juz siq przewjja, albo trzeciq pobocze w Bladowie. 
Dostaiem odpowiedz od pana Dqbki, ze bqdzie to usuniqte. Bqdzie zagospodarowane. 
Minqly dwa miesiqce od ostatniej sesji i niestety nic siq z tym nie stalo. A Bladowo jest 
takq wioskq, gdzie przejezdza bardzo duzo turystow i widok jest oplakany. Czwarta 
interpelacja proszq o zwrocenie siq do pana Komendanta o skrocenie parkingu przy 



policji na ulicy Pocztowej. Gdyz w tej chwili jest tragedia, a jak dojdq jeszcze turySci to 
w prawq stronq. bqdz prosto nie mozna wyjechad. Zamiast on sie skracac jest on coraz 
dluzszy i w tej chwili jest to miejsce na dwa samochody. MySlq, ze o polowq mozna 
skrocik do pienvszej bramy. Ostatnia interpelacja. Chcialem zapytac co dalej z 
Orlikiem? Jakie sq uwarunkowania, bo na ostatniej Komisji Edukacji uslyszeliimy, ze 
kwota miliona nie wystarczy. Jest to kwota 1 400 000, bqdz 1 900 000. Chcialem siq 
dowiedziec jak wyglqda sprawa z tym Orlikiem. 
p. Michal Mroz - Radny 
Chcialbym powrocic do interpelacji zlozonej na poprzedniej sesjj przez pana Marka 
Sassa. Otoz on tu wnioskowal w imieniu mieszkancow miejscowosci Wielka Klonia o 
mozliwoSC przywrocenia polqczen autobusowych ruchu PKS lub tez transportu firmy 
prywatnej w dni wolne od pracy, niedziele i Swiqta. Do tego chcialbym odpowiedz. 
Widze, jakq pan radny tutaj otrzymal. Natomiast do tego imienia mieszkancow Wielkiej 
Kloni chcialbym dolozyc rowniez glos mieszkancow Malej Kloni w tym w 
szczegolnoSci mlodziezy i okres roku szkolnego. Tu siq okazuje, ze rzeczywiicie w 
soboty i troszeczkq mniej w niedziele i Swiqta. Mlodziez, ktora jest uczniami naszych 
szkol powiatowych w trakcie realizacji praktyk praktycznie ma uniemozliwiony wyjazd 
stamtqd nie mowiqc juz o powrocie. Zatem chcialbym, aby Zarzqd mimo wszystko 
podjql tego typu dzialania zmierzajqce do przywrocenia chodby w godzinach takich 
waznych tego jednego polqczenia. zeby moc realizowac pewne kwestie zwiqzane z 
nauczaniem. Mala Klonia i Wielka Klonia ruch lokalny autobusow odbywa siq na takiej 
zasadzie powiedzmy Gostycyn-Pruszcz-Bagienica-Mala-Wielka Klonia. Mala i Wielka 
Klonia to jest odlegloSC rzqdu, nie chce tutaj ani odejmowad, ani dodawak. Chyba 3 km. 
To nie jest duzo. To sq miejscowoSci bardzo blisko polqczone miqdzy sobq. Jezeli 
mozna o to prosic, azeby od 1 wrzeSnia taka mozliwoSd zaistniala. Uwazam, ze jest to 
bardzo wazna rzecz. Druga interpelacja, byla moja wczeSniejsza interpelacja bodajze w 
zeszlym roku. I dobrze siq stalo, ze na skrzyzowaniu Wielki Mqdromierz-Jelencz- 
Wieszczyce-Tuchola zostaly usuniqte drzewa, poniewaz istotnie ograniczona byla tam 
widocznoSc. Te drzewa zostaly usuniqte i widocznoSd w tej chwili jest dobra gdyby nie 
jeden fakt. Otoz w miejscu uyciqtych drzew pojawil siq drogowskaz Wielki 
Medromierz i tam jest podana liczba kilometrow. Jest to dosc duza tablica i zapewniam 
panie Starosto, ze w zasadzie widocznoSc jest bardziej ograniczona anizeli wtedy, gdy 
byly te drzewa. I na tej samej drodze, ale 300-400m dalej w roku szkolnym autobus 
szkolny dowozi dzieci w takim miejscu gdzie musi nawrocic w drodze polnej i tam 
rzeczywiicie jest cizg drzew. Autobus jest dhgi on musi wjechad. w tq wnqkq i 
wyjechac. Jest powazny problem i chcialbym ten problem, oczywiScie moglby byc 
zlikwidowany, gdyby z tej jednej strony, z ktorej nawraca autobus byly usuniete 
drzewa. Chodzi o bezpieczenstwo. I to tez jest taka proSba zeby od 1 wrzeSnia by6 
moze uskutecznic ten przejazd na tyle, zeby to odbywalo siq tam bezpiecznie. DoSc 
duzy ruch i z tego, co mi wiadomo pojazdy tam jadq z dozwolonq prqdkosciq do 90 
km/h. A przy tei prqdkoici i przy ograniczonej widocznosci moze stac sie nieszczqScie. 
p. Aleksandra ~ a b a t  - Radna 
Pienvsza interpelacja dotyczy mieszkancow Byslawia. Mieszkancy Byslawia i 
wlaicicielka sklepu przy ulicy Glownej przy posesji pani Glazik wnosi o wykonanie 
dodatkowego przejicia dla pieszych. Pomimo tego, ze zglaszala to juz kilkakrotnie do 
wladz gminnych i prawdopodobnie do ZDW, ale niestety nie otrzymala pozytywnego 
zalatwienia tej sprawy. Nie doczekala siq pozytywnego zalatwienia tej sprawy. Pomimo 



to prosila, aby przekazac takq in~erpelacjq, poniewaz jest tam wzmozony ruch. jU @st tam 
droga 240 i do tego sklepu chodzi duzo dzieci i ze wzglqdu na towar, ktory sie tam 
znajduje i bardzo proszq o przekazanie tej interpelacji do ZDW celem rozwazenia. 
Myilq, ze jednak warto romazyc to jeszcze raz zanim faktycznie coi siq tam wydarzy. 
Druga interpelacja. Mam pytanie do Zarzqdu czy zostala przedluzona umowa panu 
prezesowi Plucinskiemu, to znaczy prezesowi Spolki Szpital. Z tego co pamiqtam 
wychodzila ona zdaje siq, ze w czenvcu czy na koniec czenvca. Chcialabym wiedziec, 
czy zostala ona przedluzona. Jezeli tak to do jakiego czasu. Na jaki okres? Mieszkancy 
skarzq siq na malq dostqpnoSC, a raczej znikomq dostqpnoic do lekarzy specjalistow. 
Miqdzy imymi do neurologa, okulisty. Chcialabym uzyskad informacjq pisernnq ilu 
specjalistow przyjmuje, w jakich godzinach, w jakim czasie trzeba siq rejestrowad, zeby 
w ogole na ubezpieczenie siq do takiego specjalisty dostac. To, ze trudna sytuacja jest w 
calym kraju, o ktorej mowi siq rowniez w mediach, ze aby pozyskad specjalistow 
graniczy to z cudem, ze sq wielkie problemy. Co nie znaczy, ze nie ma byc tutaj prawie 
zadnej dostqpnoici dla mieszkancow, poniewaz jest to problem mozna powiedziec 
spoleczny. Moze jeszcze jak juz jestem przy temacie szpital. Jak daleko posuniqte sq 
prace zwiqzane z dostosowaniem szpitala, bo tak ostatnio nie wiem ja w kazdym razie 
nie doczytalam takiej informacji. I jeszcze moze z zakresu szpital dowiedziek siq, czy 
pan posel Katulski jest zatrudniony w szpitalu, jezeli tak to czy na kontrakt, czy na jakii 
etat, jak to wyglqda. 
p. Antoni Lewandowski- Radny 
Mam jednq interpelacjq. W szpitalu tam jest bardzo zle oznakowanie i zeby trafid do 
poradni, ktora znajduje siq w podworzu, zeby tam jakiei oznakowania byly. ~ e b y  do tej 
poradni mozna by10 dotrzed bez problemu. 
p. Wojciech Kocinski - Radny 
Chcialem jeszcze nawiqzad do wypowiedzi pana Grugela i do obwodnicy. Chcialem 
zapytac czy byly prowadzone rozmowy gminy i starostwa. Czy koncepcja jest wspolna 
opracowana i czy ta koncepcja poludniowa obejicia miasta tez jest wspolfinansowana 
przez powiat. 
p. Michal Mroz - Radny 
Nawiqzujqc do interpelacji pani radnej Kabat. Chcialbym powiedzied, ze zresztq panu 
staroicie na poprzednim naszym spotkaniu mowilem sq glosy mieszkancow nie tylko 
Tucholi, ale przede wszystkim terenu, ktory ja dysponujq Gminy Gostycyn w kwestii 
poradni, bo tak naprawdq dostqp do specjalistow to wiemy jaki jest, ile sic czeka. 
Natomiast chodzilo mi tutaj o to azeby moc stworzyc, jezeli jest to mozliwe, poradniq o 
profilu kardiologicznym. 

Ad. 7. 
Do sprawozdania z dzialalnoici Panstwowego Powiatowego Inspektora Sanitarnego 
glos zabral: 
p. Andrzej Myszkowski - Radny 
Komisja Polityki Spolecznej i Zdrowia na posiedzeniu w dniu 23 czenvca omowila 
materialy sesyjne na XVII sesjq Rady Powiatu Tucholskiego i pozytywnie zaopiniowala 
materialy przedstawione w sprawozdaniu Inspektora. 

Wiecej glosow nie bylo, wiec Przewodniczqcy zamknql ten punkt obrad. 



Ad. 8. 
Do sprawozdania z dzialalnosci Powiatowego Lekarza Weterynarii glos zabrali: 
p. Michal Mikolaiczak - Powiatowy Lekarz Weterynarii 
Sprawozdanie z dzialalnoici zamieszczone jest w materialach sesyjnych. JeSli sq jakies 
pytania to bardzo bym prosil. W koncu doczekalismy siq programu aujeszkiego, ktory 
ruszyl w tym tygodniu takze jest pobierana krew od swinek. W tym kierunku tam to 
ruszylo do tego przygotowywalismy siq prawie od pazdziernika 2007 roku i nie 
wiadomo. kiedy to ruszy mialo to bye w styczniu to by1 wariant optymistyczny. W 
koncu to ruszylo. Pienvsza gmina to Gostycyn, ktora to wykonuje. Od przyszlego 
tygodnia bqdzie na terenie calego powiatu tucholskiego 
p. Antoni Lewandowski - Radny 
Ja w sprawie choroby aujeszkiego. Mialbym takq proibq do pana lekarza, aby udzielil 
pan szerszego wywiadu naszym mediom lokalnym, na czym ta choroba polega. Co to 
jest? ~e to nie jest zaden diabel z rogami, zeby spoleczenstwu trochq wythmaczyd., co 
to jest choroba aujeszkiego, bo wokol tej choroby zaczynajq juz krqzyd. legendy. Co to 
w ogole jest? 
p. Michal Mikolajczak - Powiatowy Lekarz Weterynarii 
Nie ma problemu mozemy siq umowid. i po prostu przedstawiq naszym mediom calq 
specyfikq tej choroby. Ale odnosnie tez prowadziliSmy przy okazji spotkan w 
osrodkach doradztwa rolniczego, przy okazji innych spotkan z rolnikami i 
przedstawiliimy im tez mniej wiqcej, na czym ta choroba polega. Jakie to bqdzie 
zwalczanie? 
p. Antoni Lewandowski - Radny 
Rolnicy juz wiedza, na czym ta choroba polega, co to jest, jak to zwalczad., ale 
spoleczenstwo nie wie co to jest. I wSrod spoleczenstwa niezwiqzanego z rolnictwem 
powstaiq te mity. 
p. ~ i c h a l  Mikolaiczak - Powiatowy Lekarz Weterynarii 
Jak najbardziej w mediach uspokoimy troche spoleczenstwo i przedstawimy, ze to nie 
jest nic takiego wielkiego. 

Wiecej glosow nie bylo, wiec Pvzewodniczqcy zamknql ten punkt obvad. 

Ad. 9. 
Do sprawozdania Powiatowego Inspektora Nadzoru Budowlanego glos zabrali: 
p. Malgorzata Oller - Radna 
Jakii czas temu bylo takie spore zawirowanie wok01 nadzoru budowlanego, mialy 
nastqpid. zmiany organizacyjne w skali kraju, inna struktura organizacyjna. Myslq, ze to 
tez podyktowane bylo tym, ze te dwie osoby odeszly. Rozumiem, ze na dzien dzisiejszy 
zatrudnienie odpowiada wymaganiom, jakie sq postawione przed nadzorem 
budowlanym. Ale moje pytanie dotyczy czy juz uspokoilo siq w zakresie 
organizacyjnym w skali kraju. Czy jeszcze tam sq jakies podchody robione, zeby to po 
zmieniad.. 
p. Krzysztof Kocinski - Powiatowy Inspektor Nadzoru Budowlanego 
Na dzien dzisiejszy te pomysly, ktore byly w ubieglym roku co do likwidacji i co do w 
ogole zmian struktury organow nadzoru budowlanego upadly. Takze na dzien 
dzisiejszy jest struktura, ktora byla. I takowych oficjalnych zakusow nie ma. Na 
stronach Ministerstwa Spraw Wewnqtrznych znajduje siq pro-jekt zmiany prawa 



budowlanego. ktory jest do konsultacji i w tymze projekcie powiatowy inspektorat 
struktur nadzoru budowlanego jest nadal. Tam bqdzie szereg zmian, ale to wszyscy 
Sledzimy w mediach. Po tych zmianach jak to bqdzie to zycie pokaze. W kazdym bqdz 
razie na dzien dzisiejszy struktury sq takie jakie byly. Zmian na razie zadnych siq nie 
planuje. Co do zatrudnienia w PINB-ie na dzien dzisiejszy sq to w sumie 4 osoby. I jest 
w tej chwili ogloszenie o wolnym miejscu w Biuletynie sluzby cywilnej, jako ze mam 
zamiar zatrudnic jeszcze 5 osobq. T a k e  nadzor budowlany rozwija siq chodzi o 
kwestie budzetowe i kadrowe. 

Wiecej glosow nie bylo, wiec PI-zewodniczqcy zamknql ten punkt obrad. 

Ad. 10. 
Do informacji Wojewodzkiego Inspektora Ochrony ~rodowiska o stanie Srodowiska w 
wojewodztwie kujawsko-pomorskim glos zabrali: 
p. Jacek Goszczynski - Naczelnik Monitoringu Woiewodzkiego Inspektoratu Ochrony 
~rodowiska 
Do materialow, ktore Panstwo otrzymaliScie chcialbym takie informacje rozszerzajqce, 
ktore by6 moze pewne sprawy wyjainiq, bo nie zawsze z uwagi na czasami mozliwoSci 
techniczne jestesmy w stanie przekazac pisemnie to, co chcemy. Po prostu takie moze 
komentarze od autorskie. Jezeli chodzi o monitoring powietrza to w 2007 roku podlegl 
on modyfikac-ji przede wszystkim z uwagi na zmianq iloSci stref, w ktorych jakoic 
powietrza jest oceniana. Do 2007 roku na terenie wojewodztwa mieliSmy 23 strefj, 
poniewaz byly klopoty i organizacyjne i finansowe, jezeli chodzi o program ochrony 
powietrza zwiqzane z pogorszeniem stanu powietrza w niektorych tych strefach 
Ministerstwo ~rodowiska zdecydowalo w calym kraju o ograniczeniu tych stref, aby 
pewne problemy rozwiqzywac wspolnie dla terenow o zblizonych parametrach 
Srodowiskowych. I w zwiqzku z tym Powiat Tucholski wspolnie z sqpolenskim znalazl 
siq w jednej strefie sqpolensko-tucholskiej. Podobne problemy, jezeli chodzi o 
zanieczyszczenia topologiczne powietrza. Nieco podobne obszary wiqcej w obszarze 
tucholskim obszarow leSnych z tym pewne parametry powietrza majq lepszq jakoSC. Jak 
Panstwo zauwazyliScie w dolqczonym szkicu okazuje siq, ze ta strefa pomimo tych 
stosunkowo malej inicji na terenie wojewodztwa zostala zaliczona do najgorszej klasy 
C z uwagi na benzanpiran. Jest to zanieczyszczenie pochodzqce przede wszystkim ze 
spalania wqgla kamiennego. A wiqc w przypadku rnniejszych miejscowoSci glownie 
zwiqzana z niskq emisjq. Progi granic, dla ktorych ta jakoSc powietrza jest uwazana za 
slabq sq bardzo niskie. Jest to juz dyrektywa unijna, ktorq musieliSmy z calym 
dobrodziejstwem inwentarza korporowak do swoich przepisow krajowych. W zwiqzku 
z tyrn nie mozemy za bardzo na ten temat dyskutowad, czy to nam siq podoba, czy nie. 
Tylko musimy to przyj*. I ze wzglqdu na ten niski bardzo restrykcyjny benzanpiran 
praktycznie caly teren wojewodztwa zostal sklasyfikowany w klasie C. ~e jest to 
zanieczyszczenie pochodzqce z niskiej emisji Swiadczy fakt sezonowoSci wystqpowania 
tych stqzen. W sezonie grzewczym sezonie jesienno-zimowym te stqzenia sq 
najwyzsze. One najwyzsze na terenie powiatu byly w Nakle, bo okolo 10 ng. DosyC 
wazna jest to jednostka. To jest piqC miejsc po przecinku, gdybyimy przejqli to na 
gramy na metr szeScienny powietrza. Tych substancji w powietrzu znajdowaloby siq w 
Nakle. W przypadku pozostalych miejscowoSci, nawet w miejscowoSci uzdrowiskowej 
jakq jest Ciechocinek, czyli teoretycznie najczystszej, na terenie wojewodztwa ta 



wartoSc wyniosla 1.1 ng a dopuszczalna granica jest 1 ng. Takze niewielkie 
przekroczenie, ale rowniez w Ciechocinku obsenvowaliSmj~. Jest rowniez problem z 
ocenq tego, ze w stosunku do 15 stref, ktore sq na terenie wo.jewodztwa w 11 tego 
rodzaju pomiary siq prowadzi zgodnie z vrytycznymi ministerstwa w tych strefach 
miqdzy innymi w strefie sqpolensko-tucholskiej, ktorych takich pomiarow siq nie 
prowadzi. Wynik nalezy rozciqgnqc na zasadzie ekstrapolacji. I zgodnie z przepisami 
tak zrobilismy. Niestety wyszlo to tak jak wyszlo. Czy rzeczywiicie powoduje to, bo 
moze to Panstwa martwic, okreilone narazenie przede wszystkirn ludnosci. MySle. ze 
dalekim bym by1 od alarmistycznego tonu. Nie mniej jest to problem w najblizszym 
czasie zarowno Ministerstwo jak i nasze shzby terenowe bqdq zwracaly uwagq. Jeszcze 
jeden element, na ktory chcialem zwrociC uwagq mianowicie na klasyfikacjq wod 
rzecznych. Jestesmy w trakcie zmiany przepisow. Znowu z okolicznoSci zmiany 
dyrektywy wodnej z przepisow unijnych, zrnienila siq zasadnicza klasyfikacja. Do tej 
pory byla klasyfikacja trzy stopniowa. W tej chwili od paru lat juz stosujemy 
klasyfikacjq piqciostopniowq. I to w przypadku rzek nie badanych nie oceniamy nie 
klasyfikujemy rzeki od odcinka tylko od punkty, ktore sq prowadzone te badania. Na 
terenie powiatu tucholskiego najwazniejsza rzeka stanowiqca 06 geograficznq tego 
terenu. Mianowicie badana jest ona na trzech punktach w Lutomskim Mlynie. Rudzkim 
Moscie oraz w Piszczku. Od wielu lat jest to na terenie wo-jewodztwa najczystsza rzeka. 
Jednak zasady klasyfikacji powodujq z uwagi na przekroczenia dwoch, trzech 
wskaznikow generalnie nie istotnych dla kreacyjnego, czy wedkarskiego wykorzystania 
tej rzeki. Rzeka klasyfikowana po slabej tylko zadowalajqcej klasie czystosci na tym 
pienvszym stanowisku i na dwoch stanowiskach to jest juz dobra klasa czystosci. 
Natomiast pozostale dwa cieki i Czerska Struga sq klasyfikowane w klasach slabych i 
niezadowalajqcych w przypadku Kiczy. Jest to spowodowane w tym momencie jednym 
zrzutem oczyszczonych sciekow do odbiornika, jaki stanowi rzeka Kicz. Niestety od 
wielu lat obsenvujemy tq tendencjq, ze Brda po przyjqciu doplywu Kiczy pogarsza swoj 
stan sanitarny. Nie jest to znowu jakas drarnatyczna sprawa, ze to sq wartosci, ktore by 
eliminowaly ten odcinek Brdy przede wszystkirn z rekreacyjnego wykorzystania. 
Jednak za kazdym razem stanowisko zlokalizowane ponizej Kiczy wykazuje wartoSci 
parametrow mikrobiologicznego miana coli przynajmniej o rzqd wielkosci gorsze niz 
stanowisko usytuouiane powyzej. I ostatni element halas komunikacyjny. Chcq 
wspomniet tylko, ze w 2007 roku by1 prowadzony na terenie Tucholi szeroki 
monitoring tego halasu wzdhz glownych arterii. Zwraca uwagq przede wszystkim to, 
ze na tyrn terenie jest znaczny udzial procentowy ruchu pojazdow ciqzkich i w ogolnym 
ruchu pojazdow w przypadku Tucholi osislgnql w trakcie naszych pomiarow ulicy 
~wieckiej okolo 24%. W pozostalych miastach wojewodztwa np. Bydgoszczy na jednej 
z najbardziej ruchliwych takich przelotowych ulic taki procent samochodow ciqzkich, 
czyli tirow wynosil 18%. T a k e  jest to znaczqca liczba pojazdow ciqzkich. A generalnie 
tego rodzaju pojazdy generujq halas kornunikacyjny plus, jezeli siq do tego dolozy slabq 
jakosC nawierzchni to sq przynajmniej dwa podstawowe elementy, ktore powoduj% ze z 
bomiarow wykonywanych w 2b07 roku na terenie Tucholi praktycznie nie wszystkie 
punkty pomiarowe wykazywaly przekroczenia. Norma 60dB dla tych terenow. 
Natomiast z reguly te wartosci przekraczaly wartoSC norrnatywnq przynajmniej od 2 do 
8dB. 
p. Krystvna Koczwara - Radna 



Chciatabym zwrocic uwage Paristwa Radnych na inaias i co siq wiqze z obwodnicq. Pan 
nam wymienil ulicq Swieckq. Poprosilabym, abyscie Paristwo otworzyli na stronie 6 1 w 
materialach poszukali. To jest ostatni akapit. Wynil;i pomiarow dla calej kampanii 
wykazujq przekroczenia dopuszczalnego poziomu dzwiqku pochodzqcego od drog i 
linii kolej owych, okreilonego w rozporzqdzeniu Ministra Srodowiska z dnia 14 
czenvca 2007 r. w sprawie dopuszczalnych poziomow halasu w Srodowisku, na 
wszystkich stanowiskach pomiarowych. Najwiqksze przekroczenie o ponad 12 dB 
zarejestrowano na stanowisku pomiarowym przy ulicy Glownej. Na to chcialam 
zwrocic szczegolnie uwagq. A pana chcialabym zapytak pomijajqc to, ze jezeli bqdzie 
zaniechana budowa obwodnicy, co mozna zrobic, zeby zmniejszyd ten halas. 
p. Jacek Goszczynski - Naczelnik Monitoringu Woiewodzkiego Inspektoratu Ochrony 
~rodowiska 
Nie chcialbym wystqpowak w roli eksperta, ktory by Panstwu podpowiadal techniczne 
rozwiqzania. Ale z uwagi na pewnq powtarzalnoSd tej tematyki, niestety pozostale 
miasta wojewodztwa zwlaszcza te mniejsze osrodki urbanizacyjne z podobnym 
problemem siq spotkajq. Nie da siq ukryd, ze usuniqcie czqSci ruchu tranzytowego z 
miast to jest pozbycie siq od 115 do '/4 tego nadmiaru halasu, ktore jest emitowane do 
Srodowiska. To jest podstawowa rzecz. OczywiScie, jezeli techniczne mozliwoSci 
pozwalajq na to, to jest c a b  szereg dzialan przede wszystkim budowa ekranow 
akustycznych. OczywiScie warunki lokalne na to pozwalajq. Nie w kazdym miejscu 
przebiegu takiej trasy takie ekrany mogq powstac. One generalnie powstajq przy 
obiektach uzytecznosci publicznej, przy szkolach, szpitalach, przedszkolach tego typu. 
Gdzie z uwagi na przebywanie dhgotnvale dzieci i mlodziezy takie tereny majq 
ostrzejsze normy. Czy istniejq inne sposoby. To, o czym wspomnialem. W przypadku 
Bydgoszczy robiliSmy porownawcze badania przed zmianq nawierzchni i po zmianie. 
RzeczywiScie to niewielkie spowodowalo obnizenie halasu acz niewielkie do okolo 
2dB. Ale oczywiscie grosz do grosza i ta miarka siq zbiera i tq uciqzliwoSc halailiwq w 
przypadku takiego kompleksowego podejmowania dzialan mozna zredukowak. 
p. Michal Mroz - Radny 
Zanim zadam pytanie. To rzeczywiicie trzeba powiedziec, ze trudno kwestionowak to, 
co pan przedstawil w kwestii zanieczyszczen okresowych. Jak sezon grzewczy, gdzie 
wzrastajq poziomy niektorych skladnikow powietrza atmosferycznego tych 
niekorzystnych dla zdrowia jak w sezonie turystycznym w okolicach drog, gdzie jest 
bardzo duze nasilenie ruchu i w zwiqzku z tym sq tam rowniez niebezpieczne skladniki. 
Natomiast chcialbym Panstwu powiedziec o takiej jednej kwestii, iz na terenie powiatu 
tucholskiego sq jednostki, ktore za tak zwane gospodarcze korzystanie ze Srodowiska w 
kwestii wprowadzania zmian powietrza atmosferycznego za prowadzenie tych, ze 
zmian placq w wymiarze kwartalnym i to wcale nie male pieniqdze. Otoz do kaidej 
spalonej tony wqgla trzeba zaplacic w wymiarze kwartalnym ponad 20 zl. Do kazdej 
tony spalonego paliwa, tu jest zroznicowanie, czy jest to etylina, czy jest to olej 
napqdowy jak dobrze pamiqtam tam jest stawka rowniez powyzej 20 zl. Jak siq okazuje 
im bardziej intensywna dzialalnoSC gospodarcza prowadzona w zakladzie tym te oplaty 
sq wiqksze. A moje pytanie brzmi w sposob nastqpujqcy. Czy ma pan wiedzq na ten 
temat w kwestii, czy wszystkie zaklady odprowadzajq te oplaty, czy wszystkie zaklady 
pracy na terenie powiatu tucholskiego placq te pieniqdze. Czy to jest tak jak z 
abonamentem radiowo-telewizyjnym, gdzie placi 30-40% . 



p. Jacek Goszczynski - Naczelnik Monitoringu - Woiewodzkiego Inspektoratu Ochrony 
Srodowiska 
Odpowiadajqc na pana pytanie znajqc Polskq rzeczywistoSc podejrzewam, ze jest to tak 
jak pan w swojej drugiej czqsci wypowiedzi powiedzial. Dlatego mowiq podejrzewam. 
Kontrolq sprawuje Urzqd Marszalkowski, jezeli chodzi o wnoszenie oplat za 
gospodarcze korzystanie ze Srodowiska. My ur trakcie kontroli swoich na terenie 
zakladu przy sporzqdzaniu protokolu sprawdzamy, czy zaklad tego rodzaiu wnosi. I w 
przypadku nie wnoszenia informujemy o tym Urzqd Marszalkowski. Tak jak z 
materialow, ktore sq u Panstwa na terenie Tucholi przede wszystkim powiatu 
tucholskiego w 2007 roku kontrolowaliSmy 12 zakladow. Przy czym Zaklad 
Gospodarki Komunalnej i Oczyszczalnia w Tucholi byl dwa razy. Tak, wiqc 11 
zakladow. Nie jestem w tej chwili w stanie panu odpowiedziec ile z tych zakladow 
wnosilo, co bylo w protokolach pokontrolnych. Ale jezeli pan i pan Przewodniczqcy 
pozwoli mogq tego typu odpowiedz udzieliC pisemnie na rqce pana Przewodniczqcego. 
p. Andrzei Myszkowski - Radny 
W ubieglym roku jak dobrze pamiqtam przedstawil nam pan takie bardzo interesujqce 
doniesienia na temat badan monitorowania ozonu w NadleSnictwie Woziwoda. Czy sq 
jakiei nowe informacje w tej kwestii. 
p. Jacek Goszczvnski - Naczelnik Monitoringu Woiewodzkiego Inspektoratu Ochrony 
Srodowiska 
Dziqkuje za to pytanie. Pozwolq sobie uzupelnic swojq wypowiedz. W tym roku 
zakonczyliSmy juz prawie modernizacjq stacji Zielonka i zostala ona wzbogacona o 
unikalnq w skali kraju aparaturq analityczno-pomiarowa, ktora bqdzie miqdzy innymi 
mierzyla lotne zwiqzki organiczne. I mierzyla, gdyz jesteSmy w trakcie rozruchu tej 
aparatury. Ona jest unikalna, bo to jest jedyna aparatura, ktora w Polsce bqdzie dzialala, 
ktora pozwoli nam i Ministerstwu Srodowiska i Glownemu Inspektoratowi ~rodowiska 
przeanalizowai przyczyny powstawania wysokich stqzen ozonu na obszarach o 
ograniczonej antopopresji. Pozwoli rowniez oddzielic na ile lotne zwiqzki organiczne, 
ktore sq jednym z prekursorow ozonu pochodzq z zanieczyszczen trans granicznych, 
oczywiScie nie tylko przemieszczanych z zagranicy naszego kraju, ale rowniez z 
sqsiednich terenow. Na ile te zwiqzki sq pochodzenia naturalnego i oczywiScie nie 
mamy wplywu na ich stqzenie. Rowniez badania na stacji Zielonka zostanq 
wzbogacone jako jedna z trzech stacji w Polsce dzialajqcych o oznaczenie metali 
ciqzkich w pyle. Ale tutaj ten teren jest traktowany podobnie jak w przypadku tych 
zwiqzkow organicznych jako teren referencyjny dla calego kraju. Tak, wiqc i 
wzorcowy. Po prostu lepiej byc nie moze. Pozostalymi stacjami tego rodzaju badania 
prowadzone jest stacja ochrony Srodowiska w DiableJ Gorze to jest na wschodzie Polski 
oraz stacja WIOS-iu dolnoilqskiego na ~niezce.  
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Gwoli uzupelnienia wypowiedzi pana Inspektora. Zachqcam Panstwa wejdicie na 
stronq oficjalnq NadleSnictwa Woziwoda, a tam jest przekierowanie internetowe do te-i 
stacji. Dane mozna pobierac, jak i oglqdad w tabelkach i wykresach, co godzinq sq one 
aktualizowane. A zatem mozna siq dowiedziec jak to siq wlaSnie odbywa i zarowno 
sklad powietrza jak i dane meteorologiczne, a zatem ciSnienie, temperatura, opad itd. 
p. Woiciech Kocinski - Radny 
Chcialem tylko zwrocic uwagq na sytuacjq. Na wszystkich zebraniach wiejskich i w 
rozmowie z mieszkancami Tucholi wynika problem Smieci. Wiadomo, ze chodzi o 



wywozenie tych smieci na ~ysypiskc) pqwTatr,ym transportem. ze to jest nie mozliwe. 
Nie wiem. dlaczego. To jakas ustawa to wszystko reguluje. I jest taka sytuacja, ze 
ludzie pytajq mnie, dlaczego nie mozna: dlaczego jest taka sytuacja. Mowiq wrqcz, ze 
jezeli oni nie zawiozq na wysypisko to zawiozq do lasu. albo zrobiq z tym jakis inny 
balagan. Czy jest moze jakies rozwiqzanie. Moze pani Oller bqdzie wiedziala jak to 
najlepiej rozwiqzai. 
p. Malgorzata Oller - Radna 
Moze tak informacyjnie, bo tam padlo zapytanie o wnoszonych oplatach za 
gospodarcze korzystanie ze Srodowiska. My jestesmy chyba takim platnikiem jednym z 
wiqkszych z tego wzglqdu, ze prowadzimy wszystkie branze komunalne. W biezqcym 
roku zdecydowaliSmy, ze podeszly oplaty za skladowanie odpadow na skladowisku. 
Informacyjnie mogq powiedzied. ze rocznie za 2008 rok placimy okolo 600 000 zl do 
Urzqdu Marszalkowskiego z tego tytuh. CzqSd tych pieniqdzy wraca na gminny 
fundusz ochrony Srodowiska i powiatowy fundusz ochrony Srodowiska. Z tego 480 000 
to bqdzie skladowisko odpadow, za oczyszczone Scieki to jest w granicach 30 000 zl 
rocznie placimy. Za wydobycie wody okolo 70 000 i tam kilkanaicie tysiqcy lqcznie za 
emisjq spalin do atmosfery. To jest ta kotlownia miejska gaz i paliwa. To jest okolo 
600 000 zl w naszei firmy. Tyle wplywa do Urzqdu Marszalkowskiego. 
p. Michal Mroz - ~ a d n a  
Nie przez przypadek tego typu pytanie zadalem. Jezeli zyjemy tutaj w Powiecie 
Tucholskim. Jezeli chodzi o Woziwodq to slyszeliimy jakq mamy enklawq to tak 
naprawdq powinniSmy dbad o Srodowisko. A elementem dbaloici o to Srodowisko 
wiemy, ze rowniez potrzebne sq pieniqdze. Mozna w rozny sposob o to Srodowisko, 
wokol, ktorego zmiany wprowadzamy poprzez pieniqdze z Urzqdu Marszalkowskiemu 
zadbad. DomySlam sic, ze Przedsiqbiorstwo Komunalne w Tucholi jest najwiqkszym 
platnikiem, ale w kwestii tych podmiotow, pan Inspektor tq wiedzq uzupelni, jest 
niewiele. To byd moze warto by bylo pokazad przynajrnniej te podmioty, ktore na 
terenie powiatu sq i placa, 

Wiqcej gtosdw nie byto, wiqc Przewodniczqcy zamknqt ten punkt o brad. 

Ad. 10a 
Do stanowiska Rady Powiatu Tucholskiego w sprawie proponowanych przez Ministra 
~rodowiska nowych Obszarow Specjalnej Ochrony Ptakow Natura 2000 oraz przebiegu 
ich granic przez Powiat Tucholski glos zabrali:. 

p. Malgorzata Oller - Radna 
Jak siq naklada to proponowane rozszerzenie obszarow Natury 2000 na ewentualny 
przebieg obwodnicy pohdniowej? 
p. Piotr Mbwinski - Starosta Tucholski 
Z tych materialow, ktore byly przedstawiane, ktore mialem dostqp oglqdad na stronie 
ministerstwa i u Wo-jewodzkiego Konserwatora Przyrody to przejicie planowane 
korytarz pod obwodnicqpohdniowq bylby objqty dyrektywq ptasiq. W czqsci mapa jest 
w takiej skali, ze trudno by bylo oceniad dokladnie. co do 100m. Byd moze wchodzila 
by rowniez dyrektywa siedliskowa, chodzi o rzekq Wstqzkq i o Brdq. Takze w czqSci by 
moglo to nakladad siq na planowany korytarz, ktory bqdzie wyznaczany ostatecznie, ale 



w pewien sposob maze byd to zagrozenie. W tym stanowisku jest tez ujqta informacja. 
zeby wyiqczyc tereny zurbanizowane, ktore sq w sposob tnvaly, czy rolniczo odlesione. 
zeby nie obejmowac ich rowniez dyrektywq ptasiq. Bo tak jak wspominaiem wczesniej 
powoduje to utrudnienie typu juz wykonawczego to na poziomie budowania 
dokumentacji. gromadzenia dokumentacji to na pewno podnosiloby koszty. 
p. ~ a l p o r z a i a  Oller - Radna 
Na czyj wniosek podejmujemy to stanowisko? 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
0 takie stanowisko wystqpu-je Urzqd Marszaikowski, ale jednoczeinie bqdzie to 
material w moim przekonaniu glownie dla samorzqdu wojewodztwa, ktory chce 
przygotowac ogolne stanowisko dotyczqce lokowania na terenie wojewodztwa 
dodatkowych utrudnien w wielu miejscach, jezeli chodzi o inwestycje, romoj 
infrastruktury. Te stanowiska pozwolq Zarzqdowi Wojewodztwa na negoc-jacje, mam 
nadziejq tez z Ministerstwem srodowiska, zeby pewne sytuacje mozna w terenie 
chocby sprawdzid i zidentyfikowai. Czqsc wskazanych obszarow tych, ktore zostaly o 
Nature 2000 poszerzone byia ze wskazem jeszcze sprzed kilku lat roznych organizacji 
miqzanych z ochronq srodowiska. czy t m .  ekologow, ktore czasami dosyc 
spontanicznie zgiaszaly niektore obszary do ochrony. w tym Srodowiskowej. Niektore 
byly trudne do zidentyfikowania, ale przez Wojewodzkiego Konsenvatora Przyrody 
t a k e  on tez byi zdziwiony tym, ze te obszary siq pojawily. W zwiqzku z tym ich 
wartosc naukowa musi byd meryfikowana. Rowniez pytaiem pana Konsenvatora o to, 
dlaczego wczesniej nie byio obszaru dyrektywy ptasiej na terenie Borow Tucholskich, a 
w tej chwili pojawii siq o takim duzym zasiqgu i praktycznie obejmuje nawet 
poszerzony obszar Tucholskiego Parku Krajobrazowego. Odpowiedz byia podobno 
ekspertow Ministerstwa. ze wczeiniej nie byly ujqte w rozporzqdzeniu, dlatego, ze 
niektore obszary z racji swoich wartosci z urzqdu byly przypisane. Automatycznie 
powinny bye do tego wiqczone. Nie jestem ornitologiem, nie jestem specjalistq od 
zagadnien z ptakami. Natomiast wydaje mi siq, ze dla ptakow bardzo atrakcyjne sq inne 
siedliska, gdzie sq obszary bagienne, gdzie sq takie wyjqtkowe nisze ekologiczne. U nas 
faktycznie wystqpujq rozne ciekawe gatunki ptakow i to jest ta bioroznorodnoSc. Ale 
one sq dosyc rownomiernie rozlozone na terenie leinym, czy na granicach lasow. A 
wyjqtkowo jakos ten obszar nie pretenduje do tego, zeby zostai dyrektywqptasia objqty. 
W tym stanowisku jest ujqte wyiqczenie tych obszarow zurbanizowanych, czy nie 
lesnych. 
p. Maigorzata Oller - Radna 
Wczoraj bylam na sesji gminnej Gminy Tuchola i tam tez byio podejmowane 
stanowisko w sprawie obszaru Natura 2000. Stanowisko negatywne. Radni to 
odpowiednio uzasadnili, glowny argument to ten, ze jestesmy na razie niezbyt takim 
gospodarczo rozwiniqtym regionem. Czeka nas wiele zadan inwestycyjnych, nowych i 
modernizacyjnych i te uregulowania bqdq siq na to zdecydowanie nakiadad, jednak 
bqdzie to zmierzad do tego, ze sami sobie bqdziemy utrudniac przyszle nasze dziaiania. 
Natomiast byla wczoraj mowa, ze to stanowisko, ktore podejmowaia rada gminy 
Tuchola. nie wiem jak w innych gminach tak mi siq za bardzo nie obiio o uszy, bylo na 
wystqpienie Urzqdu Marszaikowskiego. 
p. Michai Mroz - Radny 
WiaSnie w tej kwestii. Jezeli chodzi o te inne gminy nie wiem przy jakiej okazji, 
poniewaz nie pamiqtam tamtego. Natomiast w zeszlym roku dosyc szerokie spotkanie 



radnych gminy Gostycyn. VJ to zostalem wlaczony rowniez ja, odbylo siq wlainie w 
kwestii Natura 2000. By1 tam przedstawiony, z tego co dobrze pamietam pro-jekt przy 
mapach z zakreilonym terenem, ktory by podlegal temu programowi Natura 2000. I 
tam stanowisko trudno mi powiedziee, ale wydaje mi siq, ze tez do Urzqdu 
Marszalkowskiego z gminy Gostycyn bylo negatyvne. Moje pytanie brzmi u- tej chwili 
wiem od pani Oller. ze wczoraj odbylo siq w gminie Tuchola z tego, co pamiqtam w 
zeszlym roku bylo to w gminie Gostycyn lub dwa lata temu. Wiqc pozostale gminy jak 
sqdzq w tym kierunku rowniez pewnie jakies uchwaly podejmowaly. Zresztq jestem za 
tym. Moze rzeczywiicie. jezeli to szerokim zakresem zostanie objqte to skomplikuje to, 
jezeli chodzi o urbanizacjq w sposob znaczqcy. 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
Chcialam Panstwa poinformowaC, ze komisja rolnictwa na wczorajszym posiedzeniu 
zapoznala siq z przedstawionym projektem stanowiska Rady Powiatu w omawianym 
zakresie i jednogloinie pozytywnie ocenia powyzsze stanowisko i wnosi do Rady o 
jego podjqcie. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczslcy Rady 
Chcialem jeszcze dopowiedziec, zebyimy mieli takq SwiadomoSC i pewnoSc, ze tak w 
zasadzie, jezeli chodzi o Nature 2000 to w tej kwestii nie mamy nic do powiedzenia. 
Mozemy protestowad., mozemy by6 bardzo za, mozemy byc bardzo przeciw i nasza 
opinia moze byc przeczytana, wysluchana, ale nie musi byc w ogole brana pod uwagq. 
Dlatego proponowalbym abysmy nie negowali faktu Natury 2000, bo to jest nie celowe. 
To nie spelni tutaj swego oczekiwania. Tylko powinniimy zabiegac o to, aby ta natura 
zostala sprowadzona do granic. Dzisiaj juz obowiqzujqcych. Ochrony w formie 
rezenvatu. A tu glownie chodzi o dwa rezenvaty dolina rzeki Brdy i Wstqzki do granic 
tych rezenvatow. I ewentualnie rowniez jako leinik widzq takq mozliwoSc, ze Natura 
2000 mogla by6 rozszerzony od mostu w Woziwodzie w gorq do jeziora Kozich i 
jeziora Zdrqczno, ktore tez juz sq rezenvatami. I aby mieC tq SwiadomoSC, ze przeciez 
nasza piqkna przyroda Borow Tucholskich nie skupi siq jedynie w granicach 
zakreilonych na mapie. Poza tymi granicami tez bqdq ptaszki i tez bqdq cenne walory 
przyrodnicze. I nie ma potrzeby, zeby od kranca do kranca wszqdzie robiC nature. To 
jest nie powazne. 

Poniewai wiecej glosow nie bylo, Przewodr~iczqcy poddal pod glosowanie stanowisko 
Rady Powiatu Tucholskiego w sprawie proponowanych przez Ministra srodowiska 
nowych Obszarow Specjalnej Ochrony Ptakow Natura 2000 oraz przebiegu ich granic 
przez Powiat Tucholski, ktory zostal przyjety 16 glosami za, przy braku glosow 
przeciwnych i przy braku glosow wstrzymujqcych. 

Ad. 11. 
Do sprawozdania z realizacji Powiatowego Programu Ochrony srodowiska glos zabral: 
p. Stanislaw Rzepinski - Z-ca Naczelnika WGGNiZP 
W zasadzie to, co tyczy programu powiatowego wynika z programu wojew6dzkiego. 
Pan Jacek Goszczynski bardzo szeroko przedstawil program wojewodzki, zadania 
Wojewodzkiego Inspektora Ochrony srodowiska w zakresie ochrony srodowiska w 
calym wojewodztwie. Z ogromnym uwzglqdnieniem Powiatu Tucholskiego. Niewiele 
mam tutaj do dodania. Jeszcze raz chcialbym zwrociC uwagq na tq kwestiq, ktora byla 



dokonana w '2007 roku. Tak wiqc pomiary haiasu. Wyniki. ktore otrzymalisrny sq 
przerazajqce. Tu juz nie chodzi o przekroczenie dopuszczalnego haiasu. ktore wykazuje 
w granicach 12-15 dB przekroczenia. ale przeraza-jqca jest ilosC samochodou7. ktore 
potrafiq w ciqgu godziny ulicami naszego miasta prze.jezdzaC. Ta iloSc miesci siq w 
granicach 600-700 samochodow. Tak jak pan Goszczynski powiedziai okoio 25% 
samochodow ciqzarowych z tirow. Jezeli w przysziosci nie poradzimy sobie z 
problemem obwodnicy bqdzie najwiekszym zagrozeniem, jeSli chodzi o halas 
komunikacyjny w mieScie. 
p. Maieorzata Oller - Radna 
'Tak myslq, co tutaj pan Rzepinski powiedziai o tym haiasie. bo mieszkam przy ulicy 
Cegielnianej. Tak my619 jakby to moje siedlisko objqC ochronq Natura 2000. Czy 
powinni mi wtedy ten haias zlikwidowac z urzqdu. Czy jestem tez jednostkq pod 
ochronq czy nie. Czy tylko ptaszki. Dotyczy to kilkunastu osob z terenu gminy Tuchola 
i moze kilkunastu przedsiqbiorcow. Sprawa ta jest uregulowana trzema ustawami. 
Ustawq o utrzymaniu czystoici w gminach, ustawq o odpadach i ustawq prawo ochrony 
srodowiska. Te trzy ustawy okreilajq zasady postepowania z odpadami. Na podstawie 
tych ustaw gminy okreilajq tak zwane slowa lokalne, czyli przyjmujq w giosowaniu 
regulamin utrzymania w czystoSci gminach. I w tym regulaminie sq okreilone zasady 
postepowania z odpadami. Nie bedq moze wchodziia w szczegoly, bo ten regulamin jest 
na stronie internetowej urzedu miejskiego Tucholi. Mozna sie z nim zapoznac. 
Natomiast na skiadowisko odpadow zgodnie z przepisami instytucja czy przedsiebiorca 
dowozqcy odpady musi dysponowad okreslonymi zezwoleniami. Odrebnie regulowane 
sq odpady komunalne, odrebnie odpady przemyslowe. Jak wspolnie z gminq Tuchola 
kilka lat temu uzgodniliimy przy wchodzeniu szczegolnie z gospodarka, odpadami na 
tereny wiejskie, zeby zachecic w ogole mieszkancow, jakby wdrozyC te nawyki. To 
dopuiciliimy czasowo w tym momencie mozliwoSC indywidualnego wywozu odpadow 
na skiadowisko. Przyszedi taki moment, ze musimy te sprawy uregulowac. 
Skiadowisko odpadow jest terenem szczegolnym. Tam porusza sie sprzet ciezkiego 
typu, sprzet specjalistyczny. Takze nie wskazane jest, aby pojazdy osob fizycznych, 
male po-jazdy siq tam poruszaiy. Niekiedy jest to niebezpieczne. Nie rnniej wychodzqc 
jak gdyby naprzeciw tez oczekiwaniom mieszkancom, jesteimy po to, zeby shzyC 
mieszkancom. Wspolnie z gminq i powiatem dokonaliimy pewnych ustalen. Miedzy 
innymi bedzie okreilone i poda to prasa w przyszlym tygodniu jeden dzien w tygodniu, 
gdzie bedq przyjmowane odpady wielkogabarytowe. Bedzie to sobota. Bedq okreilone 
godziny. Tak to jest ustalone, zeby nie dezorganizowak pracy na skiadowisku. Ci 
pracownicy majq czynnoici tez do wykonania. Tez zostalo uzgodnione pomiedzy nami 
punkt przyjmowania odpadow biodegradowalnych. Tez jest to miejsce, jest to 
oczyszczalnia Sciekow tam bedq one kierowane na kompostownie. Jest to tez jeden 
dzien w tygodniu sobota tez okreilone godziny, bedzie to podane w prasie. Tylko moge 
tak informacyjnie powiedziec, ze odbiory odpadow komunalnych mogq dokonywac te 
jednostki, ktore majq zezwolenie od Burmistrza Tucholi. Tam Burmistrz okresla swoje 
rozporzqdzenie jakie muszq speiniC przedsiebiorcy, ktore odpady przemyslowe, 
pozwolenie Starosty na przewoz tych odpadow. Odpady opakowaniowe sq wyiqczone 
od obowiqzku uzyskiwania zezwolen. Z tym to nie jest panie Radny duzy problem, bo 
sami widzimy. jaki on miai zakres do tej pory. Nie mniej przyszedi moment, zeby to 
uregulowac. Tak jak jest to na wszelkich, wiekszych takich moze skladowiskach. A 



pamietajm;.. ze skladowiska odpadov,~ u7 Bladowie jest jednym z 1 1. ktore pozostaiy w 
strukturze skladowisk odpadow regionalnych w naszym wo-iewodzhvie. 
p. Wojciech Kocinski - Radnjl 
Pewnie bedzie mi pani w stanie odpowiedziec. Do ktorego roku musimy dostosowac 
wysypisko do wymogow unii. Jaki teren bqdzie ono obejmowalo. Z tego, co pamiqtam 
jak ostatnio siq tym zajmowalismy musielismy miec 140 000 teren odbioru. Powiat 
sqpolenski i powiat tucholski, kiedys byla taka dyskusja, co z Chojnicami, co 
Czerskiem. Koronowem. 
p. Malgorzata Oller - Radna 
Tutaj kilka zagadnien pan Radny poruszyl. Chojnice, Czersk owszem te rozmowy byly 
podiqte, ale prawo stanowi, ze kazde wojewodzhvo ma obowiqzek zagospodarowac 
odpady w granicach swego wojewodztwa. Tak mowi prawo. Pewnie, ze sq odstqpstwa 
od prawa i mogly by po jakii tam negocjacjach dhzszych te granice przekraczac, ale 
byla by to juz pewna nie dogodnoik. Jezeli idzie o aglomeracjq 150 tys mieszkancow to 
iloSc, jaka musi obejmowac skladowisko, aby zyskak finansowanie z programow Unii 
Europejskiej. ~ i e s t e i ~  tak siq sklada. i e  na 11 regionalnych skladowisk chyba nawet 
polowa nie spelnia tego wymogu. Nasza aglomeracja bqdzie obejmowala powiat 
tucholski, powiat sqpolenski i gminq Koronowo i bqdzie liczylo w porywach do 
120 000. Grq jest 100 000, 200 000 kilka tylko spelniac bqdzie ten wymog. Natomiast 
te wymogi trzeba spelnic do 2012 roku. Z tym, ze nasze skladowisko jest generalnie 
dostosowane juz do tych wymogow. Brakuje nam tylko linii do segregacji odpadow i 
tutaj jestesmy na etapie lqcznie z gminq i z gminami wspolpracujqcymi na etapie 
wyboru jakby modelu tej segregacji. Nie chcemy, zeby to w znaczqcy sposob 
przedrozylo koszty segregacji, bo niestety, ale to wszystko kosztuje. Szacujemy, ze w 
granicach do miliona zl takq linie segregacji za takq kwotq bqdziemy w stanie 
zrealizowac. Czqiciowo Srodki juz na to mamy takze nie ma zadnych zagrozen, ktore 
wymagajq okreslenia coS nie bqdzie zrealizowane raczej wszystko idzie w 
odpowiednim kierunku. 
p. Stanislaw tangowski 
Zanim ogloszq 15 minutowq przenvq, chcialbym poinformowad, ze strazacy na dole od 
Ksiqznicq przyprowadzili swo-j najnowszy nabytek, do zakupu ktorego Rada Powiatu 
siq przyczynila. Bardzo serdecznie nas tam zapraszajs~ zebyimy ten samochod 
zobaczyli. 

Przewodniczqcy oglosil1.5 minutowq pvzenuq. Po pvzerwie. 

Ad. 12. 
Do informacji o stanie rolnictwa i zasobow naturalnych Powiatu Tucholskiego glos 
zabrala: 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
W imieniu komisji rolnictwa chcialabym poinformowaC Paristwa, ze na wczorajszym 
posiedzeniu komisja zapoznala siq z przedstawionym materialem na temat stanu 
rolnictwa w powiecie tucholskim. Pan Naczelnik udzielil nam jeszcze informacji na ten 
temat. Pomimo to, jezeli mowiliimy o stanie rolnictwa w powiecie tucholskim na dzien 
dzisiejszy nie mozna bylo przejSC obojqtnie od sytuacji, ktora ma miejsce to znaczy od 
klqski suszy, ktora wystqpuje w naszym powiecie. W zwiqzku z tym nasza komisja 



zawnioskowala do Zarzqdu o przygotowanie stanowiska w tej sprawie i wnioskuje do 
szanownej Rady o przyjqcie tego stanowiska. Z tego. co wiem na dzien dzisiejszy 
wedlug posiadanej wiedzy i tutaj konsultacji przed chwilq z panem Naczelnikiem. 
Wiemy, ze wszystkie samorzqdy gminne. wszyscy wo-itowie wystagili do pana 
Wojewody o uznanie poszczegolnych gmin za objqte klgskq suszy, ale na dzien 
dzisiejszy wedlug posiadanej wiedzy wiemy, ze nasze wojewodztwo i nasz powiat nie 
zostaly uznane objgte klqskq suszy. Nie wiem, z czego to wynika. Tu jeszcze pan 
Naczelnik dopowie, ze otrzymai dzisiaj w tej sprawie jakieS pismo. Dlatego jeszcze raz 
proszq zebySmy takie stanowisko przyjgli. By6 moze przyczyni siq tego, ze pan 
Wojewoda wystqpi do Ministra o uznanie naszego wo-jewodztwa, a zatem i powiat 
zostanie objqty klgskq suszy. W tym stanowisku jest tutaj ujqte to. ze prawdopodobnie, 
jezeli nawet bqdzie powiat uznany bqdq jedynie preferencyjne kredyty. Ale nie 
podchodzilabym tutaj do tego w ten sposob, poniewaz w latach ubieglych rowniez 
mowa byla na poczqtku, ze z tego tytuh bqdq uruchomione tylko linie kredytowe. 
Niemniej jednak pozniej Ministerstwo podjqlo jeszcze inne dzialania. Takze byly 
uruchomione jeszcze w ostatniej suszy doplaty tak m a n e  socjalne do kazdego 
gospodarstwa. Dlatego nie mozemy wyrokowat za wczeSnie jakie bqdq tu uruchomione 
linie pomocowe tylko pomoc naszym rolnikom, zeby powiat i wojewodztwo by10 
uznane objqte klqskq suszy. 

Poniewaz wiecej glosow nie bylo, wiec Przewodniczqcy zamknql ten punkt obrad. 

Ad. 12a 
Do stanowiska Rady Powiatu Tucholskiego w sprawie aktualnej sytuacji w rolnictwie 
glos zabrali:. 
p. Wojciech Kocinski - Radny 
Mam takie wrazenie, ze stanowisko wiadomo sluszne. Wszyscy wiemy, ze shszne. Ale 
czy my nie powinniimy od razu wystqpic do Wojewody. Nie wiem, jaka jest procedura 
do Wojewody, czy do Urzqdu Marszalkowskiego po prostu z proSbq o uznanie powiat 
tucholski objqty klqskq suszy. bo, po co nasze stanowisko. Ukaze siq w gazecie, pojdzie 
gdzieS tam w eter. MySlg, ze od razu powimiSmy sprecyzowae wniosek o uznanie 
powiatu tucholskiego objqte klqskq suszy. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Z tego, co mi wiadomo od strony formalnej takie wnioski zglaszajq samorzqdy gminne. 
Natomiast to stanowisko ma wesprzeC jakby tez i obszarowo, ale tez samq intencjq 
uznania obszaru suszy wszystkich gmin z powiatu tucholskiego. Ale zawsze zajmowal 
sig tym samorzqd gminny i to jest stanowisko. ktore wspiera samq intencjq objgcia 
calego terenu powiatu. Mozna jako wniosek dopisad.. Tak jak pan Rzepinski 
przedstawial wnioski zostaly skierowane jest takie potwierdzenie tego, ze rowniez 
samorzqd powiatowy ocenia podobnie skalg zniszczen, czy uszkodzen spowodowanych 
przez suszq. 
p. Tomasz Sobiecki - Radca Prawny 
Rada moze wyraziC tylko stanowisko. W tej sprawie nie mamy takich kompetencji. 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
Zamyslem komisji rolnictwa by10 przedstawienie tego stanowiska Wojewodzie jako 
wspomagajqce. Z przepisow prawnych wynika, ze samorzqdy gminne mogq 
wystqpowac. I tak jak mowilam na wstqpie samorzqdy gminne wystqpiiy. My jednak 



jake wspierajqcy to stanowisko skoro chceiny przesiad do wo-jewody. I taka byia 
intencja. 
p. Krzysztof Lukaszewicz - Radny 
Chciaibyrn siq tutaj przychylic do pytania pani radnej Kabat. zeby pan Rzepinski i 
rnajqc wiedzc, ze nasz powiat nie zostal uwzglednionjr jako obszar, na ktoryrn wystzpii 
stan klqski suszy. Jezeli ma takq wiedzq, zeby siq z niq podzielii z nirni. Dlaczego i 
kiedy to siq staio. I dlaczego tak siq staio. 
p. Stanisiaw Rzepinski - Z-ca Naczelnika WGGNiZP 
Z informacji jakq otrzyrnalisrny dzisiaj od Wojewody. Jest to pismo Wqjewody 
skierowane do zwiqzku zawodowego rolnikow, ktore zostaio dorqczone wszystkirn 
starostom i gminom. I z tego pisma wynika. ze Wojewoda przed ogioszeniern stanu 
klqski suszy, chce zasiqgnqc rowniez opinii zwiqzkow zawodowych rolniczych. Czyli 
to jest stan klqski suszy na dzien dzisiejszy nie zostal na pewno jeszcze ogloszony. 
Wo-jewoda prosil, tak jak tutaj moi przedmowcy wszyscy mowili, kornpetencjq 
wystqpowania suszy jest kompetencjq sarnorzqdow gminnych. Nasza uchwala ma na 
celu wsparcie tych dzialan gmin. I w tej chwili Wojewoda wystzpil do wszystkich 
zwiqzkow zawodowych rolniczych o opiniq w tej sprawie. Tez w formie opinii. 
p. Krzysztof Lukaszewicz - Radny 
Czyli mam rozurniec, ze jeszcze na terenie naszego wojewodztwa zaden z regionow nie 
zostal uznany za region objqty stanern klqski suszy. Czy tylko nasz powiat jeszcze sq 
wqtpliwosci. 
p. Stanislaw Rzepinski - Z-ca Naczelnika WGGNiZP 
Dotyczy to calego wojewodztwa. Pomimo, iz wszystkie gminy zlozyly wnioski. 
p. Antoni Leu~andowski - Radny 
Jakie jest stanowisko Instytutu Gleboznawstwa i Nawozenia z Pulaw? 
p. Stanislaw Rzepinski - Z-ca Naczelnika WGGNiZP 
Tego instytutu na dzien dzisiejszy jeszcze nie ma. Opinia tego instytutu tego stanowiska 
jest wiqzqca dla Wojewody w celu podjqcia takiej decyzji. I tej opinii z Instytutu 
Gleboznawstwa i Nawozenia z Pulaw jeszcze nie ma. 

Poniewai wiqcej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie stanowisko 
Rady Powiatu Tucholskiego w sprawie aktualnej sytuacji w rolnictwie, ktory zostal 
przyjqty 16 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i przy braku glosow 
wstrzymujqcych. 

Ad. 14. 
Do projektu uchwaly w sprawie wyrazenia zgody na zawarcie przez Powiat Tucholski 
umowy wsp6lpracy z jednostkami samorzqdu terytorialnego glos zabrali: 
p. Malgorzata Oller- Radna 
Kornisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej pozytywnie opiniuje projekt uchwaly w 
sprawie wyrazenia zgody na zawarcie przez Powiat Tucholski umowy wspoipracy z 
jednostkami samorzqdu terytorialnego. 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
Komisja Rolnictwa rowniez pozytywnie opiniuje projekt ornawianej uchwaly. 

Poniewai wiqcej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie wyraienia zgody na zawarcie przez Powiat Tucholski umowy 



wspolpracy z jednostkami samorzqdu terytorialnego, ktory zostal przyjety 16 glosami za, 
pjzy braku glosow przeciwnych i przy braku glosow wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XV11113612008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 15. 
Do pro-jektu uchwaly w sprawie realizacji programu ..Bory Tucholskie w Labiryntach 
Natury" radni nie mieli uwag. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie realizacji programu 
,,Bory Tucholskie w Labiryntach Natury", ktory zostal przyjety 16 glosami za, przy braku 
glosow przeciwn ych i przy bra ku glosow wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XV11113712008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad.16. 
Do projektu uchwaly w sprawie Regulaminu przyznawania pomocy w ramach projektu 
,.Podniesienie atrakcyjnosci i jakosci szkolnictwa zawodowego na terenie wojewodztwa 
kujawsko-pomorskiego", realizowanego w roku szkolnym 200812009, glos zabrala: 
p. Maigorzata Oller - Radna 
Komisja Edukacji, Kultury i Kultury Fizycznej pozytywnie opiniuje projekt uchwaty w 
Regulaminu przyznawania pomocy w ramach pro-jektu ,,Podniesienie atrakcyjnosci i 
jakoici szkolnictwa zawodowego na terenie wojewodztwa kujawsko-pornorskiego", 
realizowanego w roku szkolnym 200812009. 

Poniewai wiecej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie Regi~laminu przyznawania pomocy w ramach projektu ,,Podniesienie 
atrakcyjnosci i jakosci szkolnictwa zawodowego na terenie wojewodztwa kujawsko- 
pomorskiego", realizowanego w roku szkolnym 200812009, ktory zostal przyjety 16 
glosami za, przy braku glosow przeciwnych i przy braku glosow wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XV111138/2008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 17. 
Do projektu uchwaly w sprawie przyjqcia Regulaminu Organizacyjnego Starostwa 
Powiatowego w Tucholi, glos zabrali: 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
Jezeli chodzi o Sam pro-iekt uzasadnienie zmian znalazlo siq w uzasadnieniu bqdqcq 
drugq stronq uchwaty o przyjqciu nowego regulaminu. Jezeli bqdq pytania dotyczqce tej 
kwestii udzielq wszelkich informacji. Chcialbym teraz zwrocic uwagq na przedlozony 
material dotyczqcy autopoprawki zgloszonej juz po wydrukowaniu projektu w 
materialach sesyjnych. Uwaga chciaibym przeprosic i wyjainid miqdzy innymi. 
dlaczego stalo siq. ze pewne rzeczy byty do poprawienia. Popelnilem ten blqd, ze 
przekazalem stanowiska do Biura Rady projekt przed jego ostatecznq konsultacjq z 
paniq Radcq. I autopoprawka dotyczy czterech punktow. Pierwszy dotyczy prawidiowej 
numeracji paragrafow, jezeli Panstwo czytaliscie dokladnie zauwazyliscie pewnie ten 
biqd. On wynikai miqdzy innymi z tego, ze przyjqty regulamin poprzedni tez zawierai 
biqd i nastagiio powielenie tego biqdu. W tym momencie jest to poprawa do stanu 
technicznego takiego, ze jest to wiasciwa kolejnosc numeracji poszczegolnych 
paragrafow. Druga poprawka dotyczy j ak Panstwu wiadomo, j ednq ze zmian jest 



wprowadzona zmiana godzin pracy urzedu v4yniitajasa z wystqpienia inspe1;torz pracy 
w Eydgoszczy. Tam jest uzasadnienie i w tym jednym punkcie tych zmian nie 
wprocvadziliimy w tyrn punkcie zostalo to skorygowane. Trzecia poprawka dotyczy 
tego, ze na regulaminie. ktory stanowi podstawq do przygotowania prqjektu. A 
podstawq tak% ze zostalo w~szystko w~ykreiione, co wypada wprowadzone drukiem 
kolorowym u mnie w oryginale. a u Panstwa pochylym poprawek. Nie wprowadzono 
wrzeiniowej poprawki w 5 45 dotyczqcym nowoici. ktore wprowadzone byly w 
ubieglym roku to znaczy kwalifikacyjnych. I ostatnia poprawka dotyczy 5 15 w ktorym 
po doglqbnej analizie na posiedzeniu Zarzqdu z paniq Radcq uznalismy, ze zapis ten jest 
nie potrzebny. Z tego tytuh, ze wnioski na dyscyplinq finansow mogq byc kierowane 
dwutorowo, zeby nie zawqzac tego zapisem dzialu finansow, uznaliimy, ze nie ma 
takiej potrzeby wprowadzenia. Co zresztq zostalo przeanalizowane w innych 
regulaminach starostw powiatowych. Stanowisko takie wypracowane na tyrn spotkaniu 
jest takie, ze pan Starosta bqdzie decydowal kto sporzqdza na dany wniosek finansow 
publicznych. Czyli te cztery poprawki prosimy o przyjqcie dzisiaj, projekt uchwaly. 
ktory zostal przedlozony w materialach. 
p. Malgorzata Oller - Radna 
Czy te zmiany w regulaminie organizacyjnym one bqdq mialy jakiei odniesienie do 
iloici etatow w starostwie. Zmniejszenie, zwiqkszenie? 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
Gdyby byla taka okolicznoSd. to byloby to przestawione Panstwu. W tyrn momencie nie 
przewidujemy zwiqkszenia etatow, ani kosztow finansowych, poniewaz jednym z 
zapisow jest to, ze regulamin przewiduje pelnienie kilku stanowisk w strukturze 
pionowej w tyrn momencie uklad stanowisk kierowniczych nie ulega zmianie i nie ma 
zagrozenia. Przesuniqcie kierownika oirodka dokumentacji pro-jektowej wynika z 
przepisow wlqczonych do starostwa. zeby tutaj sprostak rozporzqdzeniu z 200 1 roku. 
Ale nie ma to tutaj skutkow finansowych. 0 tyrn mowiliimy na Zarzqdzie i moze 
potwierdzic Starosta. 
p. Woiciech Kocinski - Radny 
Chcialbym zapytad o tq drugq autopoprawkq. Czy ta zmiana z 16 na 15.30 to ona 
obejmuje ten wtorek dla interesantow? 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
Zmiany pracy urzqdu, ktory w tej chwili od poniedzialku do piqtku pracuje zawsze od 
7.30 do 15.30 t a k e  we wtorek. Wyjainiq dlaczego nastagila ta zmiana wiqze siq to z 
artykulem 128 kodeksu pracy mowiqcy o dobie pracowniczej, ze pracownik od 
momentu zakonczenia pracy do rozpoczqcia pracy nastqpnego dnia musi minqc 24 
godziny. U nas w momencie, gdy rozpoczqliimy prace we wtorek o godzinie 8, w Srodq 
rozpoczynajqc o 7.30 kazdy pracownik mial pol godziny nadliczbowej pracy. W 
zwiqzku z wystagieniem. ktore mam przy sobie, bo spodziewalem siq takiego pytania, 
inspektora pracy. I w tej chwili godziny pracy starostwa sq stale przez pi@ dni w 
tygodniu od 7.30 do 15.30. T a k e  tez na wniosek radcy zmieniliimy godziny przyjqcia 
interesantow przyporzqdkowujqc je pracy jednostki, czyli starostwa. 
p. Woiciech Kocinski - Radny 
Panie Starosto pan na pewno najbardziej orientuje siq w tej kwestii. Nie ma takiej 
potrzeby, zeby do 16 to siq odbywalo ?. Pan przyjmuje tych interesantow, czy nie bylo 
zapotrzebowania miqdzy 15.30 a 16.00. Czy to siq tam jakoi nie przelozy. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 



To znaczy jest w ten sposob. ze interesantov- przyjmujq w umowionych godzinach i 
czqsto to jest tak, ke pozostajq dlukej. jezeli jest taka potrzeba. Jezeli jest wiecej 
umowionych osob to czqsto zdarza siq tak. ze jestem do 17 czasami. Bardzo roznie. To 
dotyczy pracy wszystkich wydzialou normalnych starostwa, ale na pewno nie 
sekretariatu, dlatego, ze panie mi zawsze bardzo dzielnie do konca towarzyszq. 
p. Krzysztof Lukaszewicz - Radny 
Z tego co slyszq tutaj po glosach bqdqcych w radzie nie kazdy rozumie ten przepis 
dotyczqcy tych godzin pracy. Pan Sekretarz dosyc zawile to tlumaczyl, dlatego 
prosilbym dokladnie, aby powiedziec. o co chodzi? Ja rozumiem. ale slyszq tutaj po 
glosach, ze nie wszyscy rozumieja w czym rzecz. 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
Przepisy artykulu 128 paragraf 3 punkt 1 zawierajq definicje tak zwane doby 
pracowniczej przepis ten stanowi, ze dla oceny rozliczenia czasu pracy pracownika oraz 
przez dobq nalezy rozumieC kolejne 24 godziny. Poczynajqc od godziny. o ktorej 
pracownik rozpoczyna pracq zgodnie z obowiqzujqcym go rozkladem pracy. Kontrole 
prowadzone w instytucjach i urzqdach, ktorzy zajmujq siq obslugq obywateli wykazuja, 
ze czqsto praca pracownikow jest romiqzana w spos6b taki, iz pracownik o tej samej 
dobie rozpoczyna nastqpnq dniowkq roboczq. Jest to praca w godzinach nadliczbowych 
wbrew przepisom artykulu 150 paragraf 1 punkt 1 kodeksu pracy. Dzieje siq tak, ze 
pracownik w inny dzien pracy od 9, a w nastqpnym od godziny 8. U nas jest od 8 i 7.30. 
czas zawarty miqdzy 8 a 9 jest godzinq pracy w godzinach nadliczbowych. Oczywistym 
jest, ze praca moze by6 w roznych jednostkach roznie obslugiwanq w roznych 
godzinach jednak nie moze powodowac naruszenia wyzej opisanej reguly. Praktyka 
taka jest nie dopuszczalna majqc na uwadze jej powszechnoSc proszq o analizq sytuacji 
w panstwa jednostce i podjqcie dzialan majqcy stan dzialan zgodnie z prawem, jesli 
analiza to ujawni. Bqdq szczegolnie usatysfakcjonowany, jezeli wykazane uchybienia 
bqdq eliminowane bez inspektora pracy, ktory zawsze jest aktem stanowiqcym napiqcia. 
stresy i zaklocenia w dzialalnosci pracodawcy. Postqpowania w sprawie z artykulu 28 1 
punkt 1 kodeksu pracy, ktore bqdzie musialo bye wszczqte. gdy ujawni to inspektor. 
Przedstawiajqc niniejszym informacjq liczq na zyczliwe wykorzystanie swej 
dzialalnoici. To bylo przyczynq dzialania naszego wyprzedzajqcego kontrolq inspekcji 
pracy . 
p. Krvstyna Koczwara - Radna 
Czytajqc obowiqzki pracownikow starostwa to jest paragraf 46 na stronie 140. Jest taki 
punkt: naruszeniem porzqdku i dyscypliny pracy jest miqdzy innymi zle i niedbale 
wykonywanie zadan. Chcialam zapytai, jezeli mozna tu przy tej okazji. Jak siq 
weryfikuje zle i niedbale vrykonywanie zadan i kto siq tym zajmuje. Kto za to 
odpowiada? 
p. Marek Wolski - Sekretarz Powiatu 
Uklad naszego urzqdu, czyli Starostwa Powiatowego przewiduje rozne szczeble 
kierownicze. Jezeli chodzi o bezpoirednich kierownikow pracownikow sq nimi 
kierownicy referatu, ktorzy w pierwszej kolejnosci sq w stanie stwierdzic wszelkie 
niedocizglosci w pracy swoich pracownikow i sq kierownicy wydzialhw. Bo nie kazdy 
vrydzial ma strukturq referatowq i jest ich w pierwszej kolejnoici zadanie. W nastqpnej 
kolejnoici sprawa tych uchybien nalezy do Sekretarza, a najwyzszym szczeblem, ktory 
stwierdza i podejmuje dzialanie w tym ukladzie jest kierownik jednostki, czyli pan 
Starosta. To moze by6 roznie. Moze by6 nie zachowanie terminow co wynika z 



procedury takiej postepowania adrninistracyjnegc. I wtedy w takiej sytuacji mozne 
l~ierownik wystqpic do panz Starosty o podjqcie kar, czj7 przewidzianysh Srodkow przez 
regulamin. 
Poniewai wiqcej glosow nie bylo, Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt 
uchwaly w sprawie przyjqcia Regulaminu Organizacyjnego Starostwa Powiatowego w 
Tucholi wraz z autopoprawkami, ktory zostal przyjqty 16 glosami za, przy braku glosow 
przeciwnych i przy braku glosow wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XV11113912008 w zatqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 18. 
Do projektu uchwaiy w sprawie emisji obligacji glos zabrali: 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Przedstawiona uchwala dotyczy emisji obligacji jak Panstwo wiedza, Na pokrycie 
deficytu zaplanowana jest emisja obligacji oraz zaci~nigcie kredytu. A podjqcie 
niniejszej uchwaly wynika z potrzeby wszczqcia procedury uzyskania pozytywnej 
opinii RIO w celu wylonienia banku, kt6ry by podjql umowq i wyemitowal nam 
obligacje w kwocie 5 mln zl. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcv Rady 
Komisja finansow i gospodarki na posiedzeniu w dniu 25 czenvca po zapoznaniu siq z 
projektem tej uchwaly Gosami 5 za przy 1 wstrzymujqcym siq pozytywnie 
zaopiniowala projekt tej uchwaly. 
p. Andrzej Myszkowski - Radnv 
Rowniez komisja polityki spolecznej i zdrowia zapoznala siq z projektem wymienionej 
uchwaly i pozytywnie zaopiniowala. 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
Komisja rolnictwa rowniez pozytywnie zaopiniowala projekt wymienionej uchwaly. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie emisji obligacji, ktory 
zostal przyjqty 15 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i przy 1 glosie 
wstrzymujqcym. 
Uchwala Nr XV111140/2008 w zaiqczeniu do oryginalu proto koiu. 

Ad. 19. 
Do projektu uchwaly w sprawie zmian budzetu Powiatu Tucholskiego na 2008 r. glos 
zabrali: 
p. Krvstvna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Przedstawione zmiany w materialach sesyjnych zostaly omowione na komisjach. 
Pragng przedstawit w imieniu Zarzqdu autopoprawki, ktore powinny byc do tej 
uchwaly wniesione. Pienvsza autopoprawka dotyczy zmiany dziah i rozdziah 
dotyczqce boiska szkolnego Orlik w wyniku pisma otrzymanego od Marszalka musial 
byc z dzialu 801 pozycji 14. ten zalqcznik dodatkowo dodany dotyczqcy zadan 
inwestycyjnych. WielkoSc nie ulega zmianie w budzecie, ale dzial i rozdzial musi by6 
zmieniony w wyniku pisma Marszalka. Rowniez na proibq Zarzqdu wnoszg o przyjqcie 
do zadan inwestycyjnych wielkoici 55 000, ktore zostanie przeniesione z dziah 801 95 
z tych Srodkow, ktore sq w dziale oiwiaty na zakup samochodu na praktyki w Zespole 
Szkol Licealnych i Agrotechnicznych, gdzie jak Panstwo pamiqtajq zapis byl w kwocie 
45 000, a w wyniku trzech przetargow na zakup leasingowy tego samochodu brak bylo 



zainteresowanych firm. ktore byly tym leasingiem zainteresowaniem. aby sprzedad taki 
samochod. Pani Dyrektor wystqila z proSbq do Zarzqdu o podwyzszenie tej kwoty do 
mozliwoici w 100% zakupu w pelnej wysokosci w roku biezqcym. Rowniez tu w 
imieniu pana Starosty i Zarzqdu proszq o wpisanie w pozycji 9 zalqcznika zakup 
fotoradaru. Pelne uzasadnienie tego zakupu bardzo proszq Dyrektora ZDP. WielkoSd 
irodko~7 na te cele kwoty nie ulegnq zmianie. 
p. Zenon Poturalski - Dvrektor ZDP 
Zwracam siq z takq proibq do Panstwa w ramach zakupu inwestycyjnych paragraf 6060 
w Zarzqdzie Drog Powiatowych, aby pozwolili Panstwo zapisad zakup fotoradaru. Jako 
uzasadnienie podajq dwa punkty. Po pierwsze poprawq bezpieczenstwa w ogole jak 
wyglqda sytuacja na drogach Panstwo siq orientujecie. Jezeli blizszy cialu taki, ze 
rowniez ma to sluzyd poprawie bezpieczenstwa pracownikow zarzqdu drog pracujqcych 
na drogach. Wielokrotnie pracownicy zglaszajq mi wykonujq prace na nawierzchni 
oznakowujemy te miejsca. Niestety dochodzi do sytuacji takich, ze czasami muszq 
odskakiwac przed najezdzajqcymi pojazdami. MySlq, ze taka inforrnacja przekazana 
prasie dodatkowe oznakowanie tego miejsca opisem, ze oprocz 40 i robot drogowych to 
jeszcze jest fotoradar. To spowoduje to, ze pracownicy bqdq mogli siq bezpiecznie na 
tych drogach poruszak w trakcie prac, ktore wykonywac muszq. 
p. Malgorzata Oller - Radna 
Jakq funkcje bqdzie ten fotoradar pelnil? Informacyjnq? Bqdzie robil zdjqcia i co dalej? 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor ZDP 
Fotoradar bqdzie obslugiwany przez policjq, dlatego, ze przekazemy go, ktora ma 
uprawnienia. Niestety taki zapis, ktory byl w projekcie zmian do ustawy, ktora 
umozliwia pomiary dotyczy zarzqdcow drog, ale zostal wykreilony. W zwiqzku, z 
czym tylko policja to moze robic. Koszt zakupu brutto wynosi 8 723 zl. 
p. Malporzata Oller - Radna 
To bqdzie jakieS podpisane porozumienie pomiqdzy powiatem a policjq w tym 
zakresie? 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor ZDP 
Radar zostanie przekazany policji. Forma jest jeszcze przez policjq w tej chwili 
opracowywana, czy bqdzie to darowizna, czy bqdzie to uzyczenie. Natomiast w 
umowie, ktorq zawrzemy policja nasza siq zobowiqzuje do tego, ze bqdzie on 
dokonywal pomiarow na drogach powiatowych. Bqdzie on wypozyczany do 
posterunkow w poszczegolnych gminach. Jako, ze wszyscy policjanci pracujqcy w 
naszym powiecie majq tego typu uprawnienia. 
p. Malgorzata Oller - Radna 
Umowa, ktora to okreSli, zasady korzystania i uzytkowania tego urzqdzenia przez 
policjq. 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor ZDP 
Tak. 
p. Michal Mroz - Radny 
Czy bqdzie wiadomo, w ktorej gminie, kiedy bqdzie? 
p. Zenon Poturalski - Dvrektor ZDP 
Taj emnica handlowa. j ak ktoS tutaj powiedzial. 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
~rodk i ,  ktore wptynq po tych tzw. zdjqciach wptynql do policji, cry bqdq przekazane 
do zarzqdu drog na remonty drog? Np. w Czluchowie radary nadzoruje straz miejska. 



bo te?. ma takie uprawnienir i srodki, ktore wplywa-iq talc samo jest v7 gminie Kqsowo 
zdaje mi sie. I srodki te sa przeznaczane na remont dr6g i z tego co wiem ten radar juz 
siq spiacil iles tam razy. 3lateg0, ze tu mamy przeitazai to w formie darowizny to 
proszq pomyslec o tym, zeby czqsc tych srodkow wplynqla do drog celem 
vykorzystania je na remont drog. 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor ZDP 
Niestety takiej prawnej mozliwoSci nie ma. Zresztq sq to Srodki, ktore policja zbiera za 
przekroczenie prqdkosci nie wplywajq do policji, gdyby wplywaly to tez by chqtnie 
mierzyli. Natomiast wplywajq do skarbu panstwa, czyli ginq w czarnej dziurze budzetu. 
Byl taki zapis w projekcie zmieniajqcym przepisy o pomiarze ruchu, ale niestety 
zarzqdcy drog zostali z niego wykreileni. 
p. Antoni Lewandowski - Radny 
Chcialem tu do tej, dodatkowo otrzymalismy organizacji zdan na drogach 
powiatowych. Chcialem zapytak, bo mam tutaj jednq wqtpliwoSC, wiqc jezeli pan 
Poturalski juz jest przy mownicy chcialem to pytanie zadac. Czy to w poiniejszym 
punkcie? zeby na koncu siq nie okazalo, iz wybqdzie i nie bqdq mial komu zadai tego 
pytania. To jest w punkcie 12 budowa chodnikow, odwodnien na podstawie 
porozumien z gminami i tutaj jest gmina Lubiewo, Minikowo wykonane, Welpin 
wykonane, Trutowo wykonane. Pytam siq co jest w Trutnowie wykonane? 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor ZDP 
Odpowiadam chodnik. 
p. Antoni Lewandowski - Radny 
A odwodnienie, ktore by10 zaplanowane? 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor ZDP 
Odwodnienie bqdzie wykonane w pozniejszym czasie, dlatego, ze nie mowiq, ze w tym 
roku, dlatego, ze koszt odwodnienia wynosi 320 000 a Srodki na gminq 60 000. 
p. Antoni Lewandowski - Radny 
Ale tutaj jest w tym punkcie, ze budowa chodnikow i odwodnienia, ze jest wykonany z 
tego wynika z tego pisma, ktore otrzymalismy. To wtedy powinna byc informacja, ze w 
Trutnowie zostal wykonany chodnik, a odwodnienie wykreilone. 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor ZDP 
Wiqc dodajq slownie, ze jest wykonany chodnik. 
p. Andrzei Pruszak - Radny 
Chodzi mi o kwotq 140 000 na drogq, ktora miala byc wykonywana w Suminach. Moje 
pytanie, dlaczego nie bylo uzgodnione to z radq gminy Cekcyn, bqdz z wo-item 
wczeiniej. Przy wprowadzaniu, a teraz znow likwidacji tej kwoty. Wiem, ze gmina 
Cekcyn tez miala tam doplacat. A oni o niczym nie wiedzieli. 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor ZDP 
To zadanie zostalo w ogole wprowadzone po wczesniejsze-j informacji, ktorq 
uzyskaliimy od wo-jta Cekcyna pana Brygmana, dlatego, ze zadanie to w ogole jest 
wnoszone przez radnych i gminy i powiatu pod koniec I kadencji, jak pan radny 
zapewne pamiqta, i w tyrn roku zostal przygotowany projekt dokonczenia tego 
fragmentu drogi. Zwrocilem siq z pismem po upowaznieniu oczywiicie Zarzqdu 
Powiatu do pana Wojta kiedy ewentualnie moglibyimy to realizowac informujqc 
zakladajqc, ze bqdzie to realizowane wspolfinansowaniu 50 na 50. Czyli 50% Srodkow 
gmina, 50% Hrodkow powiat. I wtedy otrzymalem odpowiedz, ze rada gminy jest 
gotowa takq decyzjq podjqc. W zwiqzku z tym poinformowalem pana Wo-jta, ze 



wystqpujq z wnioskiem do Zarzqdu o wprowadzeniz tego do budzetu tegorocznego 
ZDP i takaL kwotq po naszej stronie wnieSliSmy do budzetu, czyli przesunqlismy u nas w 
ramach zadan inwestycy-inych. I dopisaliimy rowniez kwotq deklarowanq przez pana 
Wo-jta. Niestety zgodnie z tym. co pan radny powiedzial z tego, co wiem pan Wojt nie 
uzyskal akceptacji radnych do tego typu zadania i dlatego zostaio to przesuniqte. W tej 
chwili wystqilem do pana Wo-ita, zebysmy uwzglqdnili to w przyszio rocznych 
budzetach. 1 zrealizowali to po przyjqciu budzetow gminy i powiatow na rok 2009. Ale 
byia akceptacja Wojta co do takiego podziah Srodkow. 
p. Maigorzata Oller - Radna 
Ten material jest podpisany przez pana Dyrektora dlatego proszq o prawidlowe 
uzywanie nazw miejscowoSci. Chodzi mi o nazwq Lisikqt. Ja wiem, ze to jest jedna 
leiniczowka kilka osad. Nie rnniej w moim dowodzie osobistym to jest luty 2007 jest 
napisane razem. Moze to siq wydawac momentami wesoie, ale to nie jest wesole, tym 
bardziej. ze w wydziale promocji zwracaiam uwagq, ze na mapach tez majq pisane 
oddzielnie, ale tq nazwq miejscowoSci pisze siq razem i prosiiabym dostosowaC siq do 
oficjalnej nazwy. 
p. Zenon Poturalski - Dvrektor ZDP 
Potwierdzam pani radna juz mi to tez zglaszaia. Poprawiq siq na przyszioS6. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Komisja finansow i gospodarki na swoim posiedzeniu 4 giosami za przy 2 
wstrzymujqcych siq pozytywnie zaopiniowaia pro-jekt tej uchwaly. 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
Komisja rolnictwa pozytywnie zaopiniowaia projekt omawianej uchwaly. 
p. Maigorzata Oller- Radna - 

Rowniez komisja edukacji jednogioinie pozytywnie zaopiniowaia zmiany w budzecie. 
p. Andrzej Myszkowski - Radny 
Komisja zdrowia w dziale 852 i w dziale 853 pozytywnie zaopiniowaia pro-jekt 
uchwab. 
p. Michai Mroz - Radny 
Nie daje mi spoko-iu ten radar. Ale to zupeinie powaznie, bo pan Dyrektor w motywacji 
wydatkowania pieniqdzy na zakup tego urzqdzenia uzyi takiego sformuiowania, ze 
chodzi miqdzy innymi o bezpieczenstwo pracownikow zarzqdu drog pracujqcych. My 
wydatkujemy te pieniqdze to mySlq, ze powinno byc jakiei porozumienie, czy umowa, 
zeby tych pracownikow w taki czy inny sposob chronic. Ze to urzqdzenie radarowe 
gdziei tam stoi. 
p. Zenon Poturalski - Dyrektor ZDP 
Porozumienie bqdzie z caiq pewnoSciq obwarowywad ten wymog, ktory juz wczesniej 
mowiiem. Natomiast podam jeszcze, ze w tej chwili policja na naszq proSbq, mojq czy 
kierownika wydziah technicznego. jezeli tylko moze to rowniez nas wspomaga i chroni 
pracownikow przy tych pracach. Z tym, ze w tej chwili w naszym powiecie jest jeden 
radar i niestety dosyc juz stary. Dlatego na proibq w ostatnim tygodniu, kiedy 
zgiaszalem, ze takie prace wykonujemy i takie zagrozenie jest przez pracownikow 
zgiaszane, uzyskaiem odpowiedz, ze jest zepsuty. Przy okazji informacja, ze dalei h - jest 
zepsuty. 



?rzewodniczqcy poddal pod glosowani~ projeld uchwaly w sprawie zmian budzetu 
Powiatu Tucholskiego na 2008 r., ktory zosta pizyjety 13 glosami zz, przy braku glosow 
przeciwnych i pizy 3 glosach wstrzymujacych. 
Uchwala Nr XV11114112008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 20. 
Do projektu uchwaly w sprawie rozwiqzania spolki OSIR sp. z 0.0. glos zabrali: 
p. ~ r v s t ~ n a  Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Moze uzupelniq tylko do pro-jektu tej uchwaly. Na komisjach padaly pytania dotyczqce 
wielkosci udzialow powiatu w tej spoice mynoszq w tej spolce 236 000 w tym jest 
160 000 dzialka w Raciqzu oraz 50 000 Srodkow finansowych. 
p. Zbisniew Grugel - Wiceprzewodniczsrcv Rady 
Komisja finansow na swoim posiedzeniu pozytywnie, jednoglosnie zaopiniowala ten 
projekt uchwaly. 
p. Maigorzata Oller - Radna 
Komisja edukac-ji rowniez pozytywnie, jednogloinie zaopiniowala przedstawiony 
projekt uchwaly. 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
Komisja rolnictwa rowniez wyrazila siq pozytywnie w temacie omawianej uchwaly. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie rozwiqzania spolki 
OSIR sp. z o.o., ktory zostal przyjqty 16 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i przy 
braku glosow wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XV11114212008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 21. 
Do projektu uchwaly w sprawie zawarcia porozumienia na budowq hali sportowo- 
widowiskowej gios zabrali: 
p. Piotr Mowiriski - Starosta Tucholski 
Sprawa byla dosyc szeroko omawiana. Przed chwilq zostala zlikwidowana delegacja do 
likwidacji swego rodzaju fikcji, ktora przez kilka lat istniala. Pewnego zadania nie 
wykonala. Natomiast powstanie takiego obiektu jest potrzebne w powiecie miqdzy 
innymi ze wzglqdu na potrzebq peinego zabezpieczenia lekcji wychowania fizycznego 
szczegolnie dla dwoch szkol, ktore pewnie nie w caloSci, ale przynajmniej w pewnych 
okresach czasu moglyby korzystai z tej sali. Sluzylaby ona tez organizacji duzych 
przedsiqwziqi sportowych, czy imprez kulturalno-sportowych o zakresie 
ogolnopowiatowym. Kolejna rzecz, ktorq caly czas podnoszq w kontaktach z 
samorzqdem gminnym, bo tez ze wzglqdu na finansowanie tutaj jest wiodqcy jest to 
kwestia koniecznoSci spojrzenia z pewnej perspektywy czasowej i planistycznej na to 
przedsiqwziqcie, czyli hala sportowa byiaby pienvszym elementem kompleksu, ktory 
powinien docelowo w nieduzej odlegloici lqczyc jeszcze plywalniq oraz centrum 
konferencyjne. Moze centrum konferencyjne to jest taka nazwa na wyrost, ale 
przynajmnie-j w pewnym zakresie taki obiekt bqdzie w Tucholi potrzebny. W pewnej 
perspektywie czasowej, czyli w planowaniu takie spojrzenie jest konieczne. MySlq. ze 
po dyskusjach, po dosyc diugich rozmowach z samorzqdem gminnym udalo siq 
wypracowac mozliwie optymalnq koncepcjq budowy tego obiektu. 
p. Maigorzata Oller - Radna 



Komisja Edukacji pozytywnie opiniuje pro-jekt porozumienia na budowe hali sportowo- 
widowiskowej. 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
Komisja Rolnictwa r6wniez pozytywnie opiniuje projekt omawianej uchwaly. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcv Radv 
Komisja Finansow i Gospodarki rowniez pozytywnie opiniuje projekt tej uchwaiy. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zawarcia 
porozumienia na budowq hali sportowo-widowiskowej, ktory zostal przyjqty 15 glosami za, 
przy braku glosow przeciwnych i przy 1 glosie wstrzymujqcym. 
Uchwala Nr XV11114312008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 22. 
Do projektu uchwaky w sprawie zamiany nieruchomosci na potrzeby realizacji zadan z 
zakresu ochrony zdrowia glos zabrali: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Tak jak Panstwo wiedzq ta umowa jest czqiciq calej transakcji nabycia majqtku dla 
szpitala tucholskiego. Budynek, nieruchomoSc na Placu WolnoSci 15 bqdzie 
wymieniony na glownq czqSc budynku szpitala obecnie funkcjonujqcego. Za pozostalq 
czqsc nieruchomoici bqdzie wyplacona naleznoSc w gotowce. Jest to ekwiwalentna 
wartoic w gotowce, na ktorq zaciqgaliimy dzisiaj obligacje. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Komisja Finansow jednogloinie pozytywnie opiniuje projekt tej uchwaky. 
p. Andrzei Myszkowski - Radny 
Komisja Polityki Spolecznej i Zdrowia rowniez pozytywnie opiniuje projekt tej 
uchwaly. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zamiany 
nieruchomosci na potrzeby realizacji zadan z zakresu ochrony zdrowia, ktory zostal 
przyjqty 16 glosami za, przy braku glosow przeciwnych i przy braku glosow 
wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XV11114412008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 23. 
Do projektu uchwaky w sprawie zgody na udzielenie bonifikaty od oplat rocznych za 
trwaky zarzqd glos zabrali: 
p. Krystyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Uchwala dotyczy wniosku. jaki zlozyl Urzqd Pracy dotyczqcy nieruchomoSci przy 
Placu Wolnoici 23, ktory otrzymal w zarzqd w celu obnizenia oplaty rocznej za trwaly 
zarzqd. W kompetencjach Rady jest udzielenie takiej bonifikaty i wystqpuje Urzqd 
Pracy o 80% bonifikatq. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Chcialbym poinformowac jeszcze, i e  Urzqd Pracy prowadzi w tej chwili i bqdzie 
prowadzil tez w czasie wakacji pewne prace remontowe. I tez szuka wszystkich 
mozliwych Srodkow, zeby ten remont obiektow przeprowadzic. W tym roku bqdzje to 
wymiana okien na parterze, dostosowanie tej glowniej izby przyjqc oraz wymiana 
posadzek i remont. 



p. Malgorzata Oller - Radna 
0 j akiej kwocie mowimy? 
p. Krvstyna Sinilo - Skarbnik Powiatu 
Udzielona bonifikata wynosi w granicach 6 tys zl. 
p. Zbirrniew Grugel - Wiceprzewodniczacv Radv 
Komisja Finansow i Gospodarki jednogloinie pozytywnie opiniuje pro-jekt tej uchwaly. 

Pnewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie zgody na udzielenie 
bonifikaty od oplat rocznych za trwaly zarzqd, ktory zostal przyjety 16 glosami za, p n y  
braku glosow przeciwnyct~ i p n y  braku glosow wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XV11114512008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 24. 
Do projektu uchwaly w sprawie ustalenia wynagrodzenia Starosty Tucholskiego glos 
zabrali: 
p. Krzysztof Lukaszewicz - Radny 
Zebym i le  nie zostal vozumiany uwazam, ze wszyscy powinni dobrze zarabiaC i 
rzeczywiicie mozemy podnosii zarobki. Natomiast mam pewne wqtpliwoici. Miqdzy 
innymi z tym, ze systematycznie zmniejszajq siq kompetencje samorzqdu powiatowego 
i od 1999 roku, kiedy powstal odeszly pewne shzby: policja, straz, sanepid, inspekcja 
weterynaryjna, czy tez przyklad tej kadencji, kiedy w zasadzie z kompetencji samorzqd 
pozbywa siq pewnych zadan edukacyjnych typu szkola leina, typu zamkniqcie szkoly w 
Kamienicy. Ponadto podwyzka proponowana przez pana Przewodniczqcego znacznie 
przekracza wskazniki inflacyjne i mam uzasadnione wqtpliwoSci, czy proponowany w 
tej wysokoSci nasz stosunkowo biedny powiat jednak na niq stat. W zwiq&u z 
przedstawionymi przeze mnie argumentami jeszcze raz mowiq, ze w mo-jej opinii mam 
wqtpliwoSci, czy wysokoSc tej podwyzki jest zasadna, ktora jak widzimy z wyjainieri 
wynagrodzenie zasadnicze siqga maksymalnego uposazenia, ktore moze zostaC 
przyznane StaroScie. Swojq droga jeSli jest to prawnie mozliwe chcialbym, aby radni i 
opinia publiczna mogla rowniez zapoznaC siq z uposazeniem pozostalych czlonkow 
Zarzqdu. 
p. Woiciech Kocinski - Radny 
Rowniez chcialem zauwazyC, ze wedlug mnie 21% podwyzka jest zbyt duza, dlatego 
bqdq glosowal przeciwko. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczacy Rady 
Komisja Finansow i Gospodarki na swoim posiedzeniu pozytywnie zaopiniowala 
projekt tej uchwaly. 
p. Malgorzata Oller - Radna 
Trudno mi siq zgodziC ze stwierdzeniem pana radnego Lukaszewicza, ze jest inny 
zakres odpowiedzialnoSci Starostwa. W momencie, gdy przed Starostq stoi zadanie 
efektywnego wykorzystania Srodkow unijnych, ktore sq postawione do dyspozycji i jak 
wiemy, slyszymy, czytamy nie jest to zadaniem prostym na dzisiaj. Tak samo nie za 
bardzo panie Lukaszewicz zgodzq siq ze stwierdzeniem, ze starostwo pozbywa siq 
szkoly leSnej. Starostwo nie pozbywa siq szkoly leSnej. Starostwo tylko dostosowuje siq 
do ogolnych warunkow prowadzenia szkol leSnych. Nie mozna wyrazii siq w ten 
sposob, ze siq pozbywamy. 
p. Krzysztof tukaszewicz - Radny 



Zlapala mnie tutai pani Radna za siowo. nie o to mi chodzilo. Chodzilo mi oczjwiscie o 
to, ze powiat nie pozbywa sic. ale jak gdyby ma znowu mniej zadan. Glownie o to 
chodzilo. ze tych zadan jest coraz mniej. Natomiast rozliczac z tego dopier0 bqdzie. Bo 
wiemy, ze zadania rzeczywiscie pewne rosnq. By6 moze przyjdzie na to czas wtedy 
zdecydujemy sig na takqpodwyzkg. Na razie w mojej opinii jest ona zbyt wysoka. 
p. Aleksandra Kabat - Radna 
Komisja Rolnictwa u- wyniku glosowania pozytqwnie zaopiniowala projekt uchwaly w 
sprawie ustalenia wynagrodzenia Starosty Tucholskiego. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczqcv Rady 
Jako projektodawca tej uchwaly chcialbym zabrak glos. Mianowicie absolutnie nie 
zgadzam siq z wypowiedziq radnego Lukaszewicza. Zadania Starosty sq zadaniami, nad 
ktorymi rowniez pracuje Rada i nikt z radnych lqcznie z panem radnym Lukaszewiczem 
nie mial wqtpliwoici przy podniesieniu diet, ze zakres naszych dzialan jest mniejszy. 
Wobec tego uwazam. ze uzasadnienie bye moze jakieS inne, ale uzasadnienie. ktore pan 
przestawil pan radny uwazam, ze jest nieprawdziwe. Mija siq z prawda, 
p. Krzysztof Lukaszewicz - Radny 
Nie po raz pienvszy pan Przewodniczqcy nie zgadza sig z mojq opiniq i jq neguje. 
OczywiScie nie to jest przedmiotem naszej dyskusji. Natomiast powiedzialem, ze nie 
jestem przeciwny w ogole podwyzce, tylko podwyzce w proponowanej wysokoici. O 
ile dobrze wiem to diety nie wzrosly o 2 1%. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczqcy Rady 
0 20%. 

Przewodniczqcy poddal pod glosowanie projekt uchwaly w sprawie ustalenia 
wynagrodzenia Starosty T~~cholskiego, ktory zostal przyjqty 9 glosami za, przy 4 glosach 
przeciwnych i przy 3 glosach wstrzymujqcych. 
Uchwala Nr XV11114612008 w zalqczeniu do oryginalu protokolu. 

Ad. 25. 
Udzielono nastgpujqcych odpowiedzi na zapytania i interpelacje: 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Pewnie odpowiedz na interpelacjg dla radnego Grugela nie jest satysfakcjonujqca, tak 
samo jak budowa obwodnicy jest ma10 satysfakcjonujqca. Normalnie przedsiqwziqcia 
infrastrukturalne realizuje siq w ten sposob, ze jest postawione zadanie, tworzy sic 
montaz finansowy, przyjmuje harmonogram dzialan i dane zadanie jest wykonywane. 
Sama sprawa zwiqzana z budowq obwodnicy Tucholi w ten sposob siq rozpoczgla. 
Zresztq tez Panstwo byli iwiadkami wystagienia Burmistrza Tucholi, ktory to zadanie 
ma bardziej na glowie. Czy w momencie, gdy RPO by10 jeszcze w powijakach, ale Sam 
proces wskazywania istotnych przedsiqwziqc dla Tucholi by1 uruchomiony. To zadanie 
trafilo do samorzqdu gminnego. Stalo siq to tez w pewien sposob jakby schematycznie. 
Opiekowal siq tym zadaniem do pewnego momentu kolega z Zarzqdu Tadeusz 
Zaborowski. Jak Panstwo wiedzq efektywnie samorzqd gminny rozpoczql troszeczkg 
pozniej juz po samych sesjach dzialanie. Natomiast to zadanie zostalo przekazane do 
samorzqdu gminnego. Tak przyjqliimy przyjmujqc pewien schemat rozwiqzan w 
wo~jewodztwie, w naszym wojewodztwie kujawsko-pomorskim. Tam tez gospodarzami 
tych projektow byly samorzqdy gminne. Z wyjqtkiem samorzqdu wqbrzeskiego. gdzie 
praktycznie po rowno angazowali siq i Starosta i Wojt z mniejszym udzialem wladz 



miasta. Rozpoczaj sig normalny proces inwestycyjny. h'ajgie:~ 'bylo spotkanie 
merytoryczne z przedstawicielami drog wo.jewodzkich, ktorzy wskazali pewnq 
procedure dochodzenia do tego, zeby obwodnica miala racjq bytu. 'nj- mogla powstac. 
Tu byl wskazany cykl dzialan. z ktorych pierwszym dzialaniem miaio byc stworzenie 
koncepcji, studium uwarunkowan techniczno-przyrodniczo-ekonomicznych, ktore 
wskazalo by jak przedsiqwziecie realizowac i za jakie Srodki. Powiat partycypuje w 
przygotowaniu tej koncepcji, w 113 uczestniczymy w przygotowaniu tego dokumentu. 
ktory jest pienvszym podstawowym dokumentem przy budowie obwodnicy. W 113 
wspolfinansowanie koncepcji pohdniowej obwodnicy. Kolejna rzecz to sytuacja, ktora 
miala miejsce, ktora zaklocila ten proces w pewien sposob, czyli rozdanie pieniedzy w 
RPO pewne akcenty w projektach kluczowych obwodnicy. Czy w ogole cale drogi w 
wiekszosci Srodki znalazly sic w proiektach indykatywnych w tej chwili kluczowych. 
Pan Marszalek podzielil te Srodki w sposob, niektorzy nazywajq to oryginalnie inni 
mowiq ze po rowno. Ale na pewno jest to po rowno, nie zawsze znaczy dobrze. I 
powstala zupelnie nowa sytuacja, bo z naszej orientacji wynikalo, ze te Srodki 
przeznaczone na budowe obwodnicy Tucholi bqdq nie wystarczajqce na wybudowanie 
na pewno calego przedsiewzigcia. Na uruchomienie calego przedsiewziecia, czy na 
wybudowanie by6 moze jednego etapu. Wtedy trudno bylo samorzqdowi gminnemu i 
samorzqdowi powiatowemu oceniac ile naprawdq ta obwodnica bedzie kosztowala. Z 
rady miasta po-jawil siq pomysl, zeby mieC czas na podjecie ostatecznej decyzji, a ten 
czas to jest moment uzyskania koncepcji. To by10 wiadomo, ze jest to koniec czenvca. 
W tej chwili dopelniajq sic dni powstawania tej koncepcji. Zgodnie z porozumieniem 
ono powinno by6 przekazane do samorzqdow do konca czenvca. Pan Burmistrz nazywa 
to pozostaniem w grze, ale miec mozliwoSC rzeczywistq na bazie dokumentow oceny 
ile przedsiqwziecie, jego poszczegolne etapy bqdq tak naprawdq kosztowaly. I 
wowczas bedzie czas na podjecie wlaSciwe-i decyzji. Gdyby decyzja byla podjqta w 
sposob nieodpowiedzialny, czy pesymistyczny to pewnie nalezaloby pochopnie 
rozpoczqc podpisywanie preumowy i wchodzit w to zadanie wskazujqc na jeden z 
etapow budowy, bo nikt rozsqdny nie przewiduje calej obwodnicy tej czeSci 
poludniowej za te Srodki, ktore przewidziane sq w Regionalnym Programie 
Operacyjnym. Albo tak jak czeSc samorzqdow w tym mogilenski, rypinski 
zrezygnowac w ogole z tego rozwiqzania i wylqczyc siq. Tak jak na przyklad samorzqd 
Radzynia Chelminskiego stwierdzil, ze faktycznie samorzqd bedzie realizowal 
wszystkie dokumenty do pozwolenia na budowe, a pozniej bedzie sig martwil o 
pieniqdze. Tak to wyglqdalo. W zwiqzku z tym zostala przyjqta koncepcja 
zaproponowana przez gmine. Wskazanie obejScia, czy jak by to by1 nazywane 
bajpasem, obejicia polnocnego, ktore rozwiqzywalo przynajmniej w czqsci problem 
obejscia Tucholi, czy rozwiqzania wyprowadzenia tego tranzytowego ruchu z czeici 
centralnej Tucholi, oczywiScie by1 to ten mankament, ze ten caly ciqzki transport trafial 
z powrotem na czeSc ulicy Glownej juz w kierunku na Chojnice dalej by siq 
przemieszczal. Wszyscy mieli SwiadomoSC, ze to nie jest rozwiqzanie optymalne, ani 
nie jest to z definicji obwodnica Tucholi. W miqdzy czasie po-jawili sic eksperci pana 
Marszalka. Zresztq tutaj z pewnym zalem powiem, ze ci eksperci przez nas 
zapowiadani, zapowiadani przez pana Marszalka byli rok temu. W ubieglym roku w 
czenvcu mieliSmy mozliwoSC konsultacji, przedstawiania jeszcze projektow i 
zacizgniecia opinii, co naprawde jest pro rozwojowe. Tez Panstwo pamiqtaja, ze z 
pewnym zalem przedstawialem to, ze nasze ,,Labirynty Natury" to stworzony trudny 



projekt. Pewnie gdybysmy mieli dzisiejszq SwiadomoSc, jakie pro-jekty zdobqdq 
akceptacjq wojewodztwa mozna by by10 zamienid to na coS innego. Na przyklad na 
plywalniq kryta bo czqSc samorzqdow tak zrobila. Meritum sprawy za chwilq. po 
pewnym czasie okolo miesiqca temu pojawili siq eksperci pana Marszalka. ktorzy 
przedstawili pewnq fiszkq prqjektowq, takq do oceny przygotowania projektu 
wdrozenia podpisania preumowy. I wowczas u1 tej perspektywie bliski uzyskania tych 
dokumentow opiszq nam zjawisko budowy obwodnicy uzyskali sporo informacji 
szczegolnej goryczy. Ja tez wtedy nie krylem swo-jego zdziwienia, ze taki a nie inny by1 
podzial Srodkow, ze beneficjentem tych Srodkow zostaly wskazane samorzqdy, przede 
wszystkim gminne. W naszym przypadku rowniez powiatowy, ze te Srodki bez 
przykladania wagi do tego, jakie to jest przedsiqwziqcie, jaka jest d1ugoSd obejicia, 
jakie sq uwarunkowania Srodowiskowe, czy to jest obwodnica prowadzona przez bagna, 
czy przez dobry teren, latwy w budowie, czy sfaldowany. czy inny. Nie zostala 
przydzielona ta sama kwota pieniqdzy na liczne samorzqdy, bo to jest kilkanaicie tego 
typu przedsiqwziqe. ZwrociliSmy uwagq juz na to, bo takie by10 pytanie wprost ode 
mnie do pana Moraczewskiego na spotkaniu, czy te pieniqdze od tych samorzqdow, 
ktore rezygnujq z budowy obwodnic trafiajq do puli tak jak obwodnice w tej osi? Czy 
zasilq, zwiqkszq budzety budowy innych obwodnic? Odpowiedz byla jednoznaczna, ze 
te pieniqdze trafiajq do drog wojewodzkich. Nie by10 wskazania na rozwiqzania 
zwiqzane z budowq obwodnic. To byla jedna z takich uwag. Tez stwierdziliSmy. 
powiedzialem wtedy, takie stanowisko wyrazilem. ze zaangazowanie samorzqdu na 
budowq obejicia Tucholi moze dotyczyC pewnej wysokoSci kwot. My nie jesteSmy 
Bydgoszczq, nie mamy budzetu Torunia, czy nawet miast kalibru Grudziqdza. I to 
zaangazowanie w budowq obejicia, czy czqiciowe zaangazowanie moze dotyczyc tej 
czqSci projektowej, opracowania koncepcji, bye moze czqSciowo wykupu gruntow, 
natomiast nie samej budowy. Dlatego, ze bez wykonania pozostanq zadania wprost 
wskazane w kompetencjach samorzqdu powiatowego. A do nas nalezy prowadzenie 
szpitala, utrzymanie drog powiatowych. szkolnictwa ponadgimnazjalnego. Po tych 
uwagach, bo swoimi rowniez dosyC gorzkimi uwagami podzielil siq pan Burmistrz. dwa 
dni po wizycie tej firmy konsultingowej po-jawil siq pan Korolko. W tym spotkaniu nie 
moglem brac udziah. Natomiast, mySlq. ze chociaz w zarysie pojawia siq taka 
koncepcja, ze te poszczegolne zadania bqdq komasowane i wskazniki przed Uniq 
Europejskq bqdq rozliczane jako ca1oSc wykonywanych zadan z drog wo~jewodzkich. I 
tu pojawilo siq Swiatelko w tunelu, ze pieniqdze wskazane przez pana Marszalka 
moglyby poshzyc do sfinansowania w1aSnie czqSci budowy dokumentacji, wykupu 
gruntow i realizacji pienvszego czy drugiego odcinka obwodnicy. Stwierdzq tutaj 
katorzniczego ujqcia budzetu drugiego samorzqdu tez przy realizacji zadania, ktore tak 
na dobra, sprawq jest przypisane drogom wojewodzkim, bo to obejscie dotyczy miasta i 
zywotnego interesu mieszkancow miasta, mieszkancow powiatu, bezpieczenstwa i 
higieny zycia codziennego. Natomiast jest to zadanie, przedsiqwziqcie glownie 
wo.jewodzkie. Widzq potrzebq zaangazowania siq samorzqdow jednego i drugiego w 
proces przygotowania dokumentacji calej inwestycji. Natomiast sama realizacja 
powinna by6 wykonana przez drogi wojewodzkie, ktore tez dysponujq, bo tak 
Marszalek podzielil pieniqdze, zdecydowanie wiqkszymi Srodkami i mozliwosciami. 
Ostateczne decyzje, w jakim zakresie. jak bqdzie realizowane przedsiqwziqcie bqdq 
podejmowane po uzyskaniu dokumentow. Nie przemyilen, wrozenia troche z fusow 
czasami, opieranie siq na bardzo starych dokumentach, ale na w miarq profesjonalnym 



opracowaniu, przygotowanym przez duzq firme ?ro.jektowq i wowczas z etapowane, z 
i;osztorysowane poszczegolne odcinki obejscia Tucholi mozna bedzie ocenic i 
sprobowac podejsc do tego zadania. 1 ,  i e  rowniez o opinie na temat 
zaangazowania srodl;ou i gminy. rozumiem przez to i powiatu. uystagil samorzqd 
gminy Tuchola do Regionalnej Izby 0brachunkowe.j na ile samorzqdy. ktore wprost w 
swoich zadaniach nie ma-iq wskazanego takiego zadania mogq angazowac swoje 
budzety w wykonaniu tego zadania. Moze nie bqdzie to odpowiedz w pelni 
satysfakcjonujqca, ale tyle na dzien dzisiejszy mogq powiedziec. 
p. Zbipniew Grugel - Wiceprzewodnicz~c~ Radv 
Panie Starosto siedzimy obok siebie. Mowimy do tego samego mikrofonu, pewnie 
jednym glosem. 0 co mi chodzi? Chodzi mi o to, ze odnoszq wrazenie, ze cos siq nam 
gdzies zgubilo. Jako komisja, jako radni zglaszalismy, wskazalismy ten problem juz w 
miesiqcu marcu. W kwietniu dostalem od pana odpowiedz, ze Zarzqd Powiatu prowadzi 
rozmowy. Jest w trakcie wyjasniania zapisow. Po tym weekendzie mamy miesiqc 
lipiec. A mieszkancy wziqli sprawy w swoje rqce. I mieszkancy wyszli na ulicq. Wyszli 
nie dlatego, ze potrzebne im jest jakas tam rozroba. Czy, ze z tym jest im dobrze. Tylko 
wyszli, bo chcieli zademonstrowaC swojq bezradnosc. Cieszq siq, ze pan mowi, ze pan 
Burmistrz jest w grze. Pan Burmistrz jest w grze, pewnie, ze jest. On juz w Internecie 
oglosil, gdzie ta obwodnica ma byc zbudowana. Poki co to nawet z Internetu nie zdjql 
tego do tej pory. Mam tylko pytanie, czy w tej grze oprocz pana Burmistrza to jeszcze 
my jesteimy i czy sq mieszkancy Tucholi. Bo jezeli sam pan Burmistrz tam jest w grze, 
to nie moze mnie satysfakcjonowaC. Poza tym oczekiwalbym, ze przez taki okres czasu 
te rozmowy z Burmistrzem jednak musialy byc bardziej aktywne. Dla mnie jest sprawq 
oczywist% ze bez montowania mechanizmu finansowego, gdzie trzeba szukaC wielosd 
zrodel nie rozwiqze siq tego problemu. Ale chcialbym rowniez powiedziek, ze ani ja 
swoimi wypowiedziami, czy swojq polemikq z panem Burmistrzem na poprzedniej 
sesji. nie jestem przeciwko niemu. WlaSnie swoim dzialaniem tak, jak i cale 
Stowarzyszenie Obywatelskie Spolecznosci chcemy pomoc Burmistrzowi w tym, zeby 
w koncu doszlo do realizacji tej obwodnicy. A zatem proszq mnie i pozostalych z tego 
stowarzyszenia nie odczytywak jako tych, ktorzy chcq torpedowac dobre pomysly pana 
Burmistrza. Chcemy go wspomoc. Ale w logicznym, sensownym dzialaniu, ktore daje 
szansq na rozwiqzanie problemu mieszkancow Tucholi. I dlatego bym pana Starostq 
prosil o odpowiedz na tq mojq interpelacjq w formie pisemnej i zeby z tej interpelacji 
wynikalo, jakie jest w koncu stanowisko Zarzqdu Powiatu w tej kwestii. Za czym my 
jesteimy, co chcemy zrobic, w jaki sposob chcemy to osiqgnqc. Ludzie wyszli na ulicq i 
tego problemu nie da siq zaglaskak. A jezeli my temu problemowi nie wyjdziemy 
naprzeciw, no to ludzie nas zweryfikuj4. po co my tu jestesmy. 
p. Woiciech Kocinski - Radny 
Panie Starosto z tego, co zrozumialem. Rozmawialem tez z panem Burmistrzem i z 
innymi ludzmi na ten temat. Powiedzial pan, ze powiat w 113 finansuje opracowanie 
koncepcji. Myilq, ze droga, ktorq wybral Burmistrz jest dobra i trzeba od takich 
podstaw od doh.  Czyli najpienv trzeba bylo opracowak koncepcjq, poiniej trzeba bylo 
siq dogadaC, potem poszukai pieniqdzy. Jak pan powiedzial opinia Regionalnej Izbie 
Obrachunkowej mowi, ze samorzqdy gminne, powiatowe nie sq wladne, zeby 
przeznaczai tyle pieniqdzy na tego rodzaju obejscia. Ale wydaje mi siq, ze tutaj pan 
Burmistrz podszedl do tej sprawy bardzo dobrze. Koncepcja jest opracowywana. 
Pojutrze, czy w przyszlym tygodniu bqdzie przedstawiona. Slyszq, ze glos starostwa i 



'e~oly 'ay3omy [a1 M 31s . ?13sayu1z . iCqaz 01 o rzpoq3 .azpBruard . . o rzpoq:, ale 'efe2arqaz~d 
a!zpaq e3!upomqo el qosods . rye[ . m auli[oqo lsac ewpomarom !mop~z~o&es az 
'a!uaze~m walso!upo wa!y{ezslely z n!ueylods 3!s alnzeyo wdufil 'wXumels uryel eN 

!ys10q3n~ elsolels - !~SU!MOAJ J~OI~ 'd 
.wzylndod pa[ 03 !ysu!302 iCupe~ !mow 

ye[ ye1 hod Fa3 op v .?sfapod o8al op ayu1euor3e~ iCuazow Xm ~weu pazld 'eCols iClomy 
aulaquoy aryv . C ... '11arzparm iCmarzp3q r~aza C 'iCpam o~ardoa .eyur3po o2al lzsoy arzp3q 
!ye[ ouope!m oldq zal kq3z .nsedbq d2al saqez i~uoz~~zsod zal ielsoz 01 ma!m 03 .'08al 
z I .emoyupn{od e3!upomqo seu ?emopsoy a!zp3q a!3sy&z3azl a11 . ruredela . rlarzparm . . 
iCmarzp3q me1 am0102 e3dq ny#z3od eu a1zp3q uayzp epel eqiCq3 unypnjs 01 I -08auuy 
03 arufadnz 01 e[3da3uox ~q~~~oys~~opo~~-ouz~~wouoya-ouz~~uq~a~ UI2MOyUtLIeMn 
unrpnls aue&mo:,eldo eurm8 lermod . eruarurnzo~od . iC3ow eu )sac az 'za13azld iCwa1~ 
.olemopsoy a!zp3q 01 al! 'Clomy'ks 01 a!yef .?a!zpa!m iCmS!uu!mbd m!y;siCzsm apaald 
01 eruepez so8aryel' . . op iCm!zpoq3pod rlazaf 'azsmez .,@A:, arupa!modpo arulaquoy 
ye1 ibped a!u efimzo~ a!uz3!meysQq ?isop ye1 o!ulelso 3!s eqy '!@ye (ale3 (a1 m [epl 
'eylsomeya13 par .azp'erua!d o ~zpoq:, az   om ope!^ 01 ~zpoq:, 03 o 'owoperm aru iCpa 

eupq - la110 elez-~oZlepq 'd 
-olso~el~ arued a!uepz a[om lsaC . arye~ . .?'euy!uh o8al z azow so:, iCz3az~ 

eu lsa[ so:, iCurzprm . . ze~al 3pmeldeu ye1 e iC3!upomqo o ilueymemzo~ aj%!3 .!3uapey 
of3urm alr . zar3az~d . 08 .nyuruary uiC~qop M ayzp! emelds zel iCzs~la!d .arzp3q aru iCp2ru 
iC3rupomqo Gal 01 qosods rye1 M iCmarzpCapod . . aIu r~aza[ oq 'el&?] azslep eu aruez'ermzo~ 
aukpa[ lsa j ! nyunla!y &ilqop M a!upo8z !!lalek [al M t?@le!zp elsonlg !' zlls1kna 
! nyuruarq u~qop m kp! ~me~ds IIrmq:, . . [a, m oq 'f!qolz 03 oly a!s ?emourCkz a!u 
nurz!Inddd ?e!me~dn arN .?a!zpa!mod eqazn 01 I .iC3!upo~qo n!3rC? M a[npnih a!u 
mes ,errnod lue 'eu!wi !ue 'w!qlsiCzsm iCz30 M 3pmeld iCwzpa!mod -M~IIZOJ q3iCzslep 
op ma;autled iwa!zp3q I . Buamyasuoq . m e 'molun.18 dnyh 'Xse~l [al a!uemolya lo~dez 
rdklseu az 'o8al op !zpemoldop iClsolels eued !3uamyasuoy M ! e.rqop ozpnq lsa[ 
aymelds la1 M ~z-I~s!uu~~ eyXl!lod az '31siCp~ 'of3uy!uh aru o8a) z :,!u v .auoymlefez 
k[ew a!mlslals!u!m M 'auo!mlepz o~~sICZSM k[ew zn[ az '08a~ys~oy~ezs~epq np3zq 
op BzpzaC auo az 'Qrmow iCqoso alolya!u a~zpa' 'nma~ iC331sayw eypy 01 iCws!1e!qelaz-~d 
nue!Indod 3q3011 b8a!yel a!ue!me~dn az .3!s !m a[epim I .a!uez'e!mzo~ 
auiCpaClsaC 01 I azpolp Cal eu iCzalez weu ~epeu az -q3horeq ~331~ iCz3 'q3!yzpo~aCom 
891p bp ;euiiCs iCum;[ dma[ep 01 Lses [a$ e!uemoqa(oldez ndnyim op moluru~ 
q3iCl erue~olo8~kld ?so~r~zow eye1 iCqeliCq !lazar '~CM~J~S [a1 op a!3s[apod auleuohel 
ozpnn?q lsal az 'wepmn :molun~8 q~Xl dnyh .3eda3uoq eu ,kp3!ua!d q:,iCl z ?&z3 
?iCz3euzaz;d euzom a!zp3q a? '3F~da3uoy eu 'a!uemolya[o~d eu ?iz3euzaz~d Xzpa!ua!d 
q3iCl 9~3~3 Lqaz 'eC3da3uoy eye1 zal ouqopod lsa[ alv -uaIJ eu 'e2o~p 'el z nruaz3'efod M 

eyxraqo o8al omoylepop ! [amo!upqod lC3!upo~qo [a) a!uazolpaz~d iCmsrle~ouodo~dez 
01 'u~m 8 eyfezslen po iCms11elsop aloly 'azp'eruard . . a1 ?!uoq3n Lqaz aIv 
-emorupn{od es!upomqo lsaf ualal;(lo!ld a? 'ma{e!umzolz Lnolels eued po wafezsQsn 
03 &al z -qesods iCuleuo[3el s!yer m ??Cop 0821 op eqazll '?epe8 azsmez euzow 
a!u ale Bmo!upnfod 33!upomqo jemopnq 'e& omsomlg zns!uuna 01 mafe!wnzolz 
o:, -08al z -,bueqzsarw . I . amolarmod omso~el~ iCm!zp!m arzpa" -emoyuptqod e3!upomqo 
I . rIoq3nJ . zllsp.xta was!dpoi z eu3ou~d e3!upomqo euozseuzez lsaf I .mafzeleuz 
C~JOZ~M rloy3n~ M 'eC . Celnl . ay3sag eu omlsueg 'ef aymlayzp!~ iiz3 'wa!~ a!~ 3qdaw 
'e>~el opzeyod qoq3n~ M 13~0uz3afod~ (a!ys]alemiCqo a!uezslCz~emol~ 01 a!melspod 
lPrqe[ .. . eu .mar,u arN .a,na~ds eupar S~lnl arum ermrzpez alv wes rye1 lsar ezllsrwlna 



Marszalek przyznal. Dla nas w zdrowr. !-ozsadltowej ocenie jest to kwota zbyt mala. 
zeby mowic o peinym obejsciu. Nawet sq wqtpliwoici, czy uystarczy na budowe 
pienvszego etapu. o ltorym mowilismy dost namiqtnie miedzy drogq 240, a drogq 241 
czyli tym wylotem na Chojnice. a wylotem na Sqpolno. To i tak nie rozwiqzuje 
problemu obejscia Tucholi. bo ten tranzyt by by1 kierowany Czarnq Drogq. Pewnie 
choeby czqiciowe obejicie czy rozwiqzanie problemu by dotyczylo przynajmniej 
poprowadzenia dwoch etapow. To znaczy od drogi 240 do drogi na Bydgoszcz bodajze 
238. W kazdym razie problemem podstawowym sq wlainie pieniqdze. To, co tutaj 
mowilem by6 moze w ten sposob Srodki wykorzystac tez na wykup gruntow. Takie 
by10 stanowisko pana Korolki, ono nie zostalo na razie potwierdzone przez Zarzqd 
Wojewodztwa. Ale mySlq. ze po takich opiniach, ktore trafiajq do Marszalka, albo w 
postaci rezygnacji z budowy obejicia, albo w postaci ostrych uwag zbieranych przez 
ekspertow, ktorzy odwiedzajq poszczegolne miasta, ktore majq miec zaszczyt budowac 
obwodnice moze zaczyna budziC j akqs refleksj q. RzeczywiScie w ten sposob dzialaj qc 
nie wykona siq zadnej obwodnicy. 
p. Krystyna Koczwara - Radna 
Dobrze siq stalo, ze rozmawiamy, dlugo mowimy. Moi poprzednicy, kazdemu 
przyznajq racjq i zastanawiajmy siq jak najwiqcej nad tym problemem, bo odbqdzie siq 
debata, zapewnia o tym Burmistrz. Spotkamy siq i bqdziemy mogli to jeszcze raz 
omowik. A tak jak wszyscy zglaszamy nasze propozycje. Przygotujemy siq do tego jak 
najlepiej rozmawiajqc i poruszajqc te wszystkie sporne kwestie. 
p. Malgorzata Oller - Radna 
Tak jak tutaj radna Koczwara mowi chodzi o te pieniqdze i tez decyzja powinna byc w 
miarq szybko podjqta. I na dniach bqdzie przeciez wiadomo ile poszczegolne etapy tej 
obwodnicy bqdq kosztowaly. Jest okres wakacyjny. MySlq, ze wskazane by bylo, zeby 
zwo1aC radnych. Niestety, ale w tym okresie wakacyjnym moze i lqcznie z radnymi 
gminnymi. I gdy bqdzie wiadomo, jakie sq mozliwoSci i ile na to potrzeba pieniqdzy 
wtedy dyskutowac konkretnie, bo na razie to jest taka dyskusja caly czas dosyC 
teoretyczna. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Nie odpowiedzialem wprost. Odpowiem na piSmie oczywiicie panu radnemu 
Grugelowi. W tej chwili ze wszystkimi konsekwencjami tez czy wpisany na stronie 
pana Marszalka jest powiat. Sq zdumiewajqce procedury. Na podstawie rozmowy nie 
by10 zadnego wystagienia na pismie zostal wpisany powiat. Dlatego tak jak 
powiedzialem, jezeli udaloby siq przeprowadzik tq obwodnicq pod ziemiq czy nad 
ziemiq to pewnie by satysfakcjonowalo samorzqd wojewodztwa, zeby problem zostal 
rozwiqzany. Natomiast na razie nie ma zgody na to zeby, chociaz sama kwota bazowa 
juz nie mowiqc o dosyC trudnym do przyjqcia dofinansowaniu, bo to jest 50 na 50, 
zostala zwiqkszona. Czyli jako beneficjent wskazany jest powiat. I bqdziemy tq trudnq 
decyzjq, tak jak wszyscy tutaj mowiq w ten sposob, podejmowali razem z gmina, Jezeli 
chodzi o wersjq, ktorq popiera Zarzqd Powiatu to wskazywaliSmy ostatnio omawiajqc 
studium dwa warianty, bo takie trzeba wskazak do doprecyzowania, do wykonania. Te, 
ktore dotyczq poludniowego obejscia z tego, co pamiqtam najdalej od bodajze jest to 
wariant A1 najdalej usytuowane od Tucholi. GdzieS tam Wysokq Wsiq prowadzone. 
ObejScie takie z prawdziwego zdarzenia. Tez mieliSmy okazjq tam piechotq chodzic 
sprawdzac, czy jest to mozliwe do przeprowadzenia. 
p. Michal Mroz - Radny 



O ile dobrze zrozumialem to ulychodzi na to. ze u- tej chwili ur trakcie opracowane sq 
te tak miane studium. I Zarzqd Powiatu nie stoi jednoznacznie ani przy jedne-j, a nie 
przy d q i e j  wersji. Przy poludniowej i dla tej pohdniowej wersji panie Starosto 
bqdziemy wykladali pieniqdze w wysokoSci 30%? Czy czekamy do studium i wtedy 
bedzie decyzja w ktorym kierunku idziemy ? 
p. Piotr Broszkiewicz - Radny 
Odbylo siq spotkanie Zarzqdu Powiatu z Burmistrzem Tucholi i wykonawcami 
studium. Tam by10 podpisane. ciekawe, dlaczego nie ma jeszcze tego dokumentu 
opublikowanego u7 prasie. nie odbywalyby siq zadne demonstracje, ze brana jest pod 
uwagq opcja pohdniowa obwodnicy. 
p. Zbigniew Grugel - Wiceprzewodniczqcy Rady 
Z wieloma wypowiedziami siq zgadzam. JeSli chodzi o ten populizm to naprawdq nie 
wiem pod czyim adresem ten zarzut zostal postawiony. Absolutnie go nie przyjmujq do 
siebie. Mam nadziejq, ze nie by1 on skierowany do mojej wypowiedzi. A jezeli tak to w 
rozumieniu takim, ze wola ludnosci jest taka, ze pohdniowa ma by6 realizowana. Chcq 
teraz powiedziec tak, ze wlasnie swo-jq wypowiedziq chcialem zwrocid uwagq na pewnq 
niekonsekwencjq, w ktorq zostalismy uwiklani i ktorq Swietnie pan Starosta 
przedstawil. Podoba mi siq to stwierdzenie: bqdziemy decydowac razem jak bqdziemy 
mieli dopier0 informacjq ze studium. I moje pytanie brzmi, a dlaczego pan Burmistrz 
nie czekal na studium tylko oglosil juz, gdzie bqdzie budowana ta obwodnica. Nie 
konsultujqc tego z nikim. Wiqc pytam siq jak bqdziemy decydowad razem skoro w 
Internecie pan Burmistrz juz zdecydowal za nas, obok nas. I oglosil, i do dziS tego nie 
zdjql z Internetu, wiqc kiedy my bqdziemy mieli coS do powiedzenia. 
p. Tadeusz Zaborowski - Wicestarosta Tucholski 
Cieszy mnie to, ze jezeli chodzi o tq obwodnicq wywiqzala siq dosc ciekawa dyskusja w 
tym zakresie, ktora praktycznie nas nie ominqla w zasadzie od poczqtku kadencji. Nie 
mniej jednak to, co juz tu mowil pan Przewodniczqcy Grugel sprawa szarzowania 
slowami tutaj populizmu i tak dalej. To roznie moina to odbierad. W zwiqzku z tym 
komentowal nie bqdq. hTie mniej jednak, co niektorym radnym proponowalbym 
zapoznac siq z dokumentami, ktore juz byly, czy miaiy miejsce. Jak rowniez calq 
dyskusjq na temat obwodnicy proponowalbym na moment i na czas kiedy bqdq 
stosowne dokumenty, gdzie rowniez jako powiat w tym zakresie uczestniczymy w 113, 
jezeli chodzi o koncepcjq i warunki ekonomiczno-techniczno-przyrodnicze. Jezeli takie 
dokumenty bqdziemy mieli wowczas bqdziemy mogli naprawdq rzeczowo, 
merytorycznie do tego tematu podejSd. W zwiqzku z tym, zeby tej dyskusji calej w 
dalszym ciqgu takiej duchu powiedzmy, a moze to, a moze tamto i tak dalej. A jak nie 
wiemy to o pieniqdze chodzi. Zeby po prostu przelozyc na czas kiedy faktycznie 
bqdziemy mogli konstruktywnie porozmawiac. I wowczas bqdziemy mieli na pewno 
zupelnie inne spojrzenie inaczej bqdziemy do tego tematu podchodzic. I dyskusja 
bqdzie na pewno bardziej konstruktywna anizeli w tej chwili. 
p. Woiciech Kocinski - Radny 
Mam takie pytanie panie Starosto, bo na tej mapce najbardziej zadziwia mnie to, ze jest 
tutaj napisane Starostwo Powiatowe Tuchola. I teraz mam takie. nie wiem czy moze zle 
przeswiadczenie. UslyszeliSmy, ze pan i pan Starosta i pan Broszkiewicz powiedzial o 
tym, ze jest wstqpne porozumienie podpisane z gminq o tej koncepcji pohdniowej. 
Skqd tutaj napis Starostwo Powiatowe w Tucholi, dlaczego to jest wykorzystane. Nie 
wiem, czy na kazdych mapkach ze Starostwa kserowane jest napisane Starostwo 



Powiatowe. Mam takie wrzzenie. ze ktos gCzies probuje namqcii znowu. ktos probuje 
sklocii Burmistrza ze Starostq. Moze to jest jeana kwestia. A druga moze jest kwestia 
taka, ze w momencie. kiedy po-jawilo siq jakies rozwiqzanie, gdzie ta sprawa idzie do 
przodu, gdzie zaczyna siq rzetelnie, realnie na to patrzec i nad tym pracowac. Ktos. 
~dzieS probuje zaistniec i pokazad, ze on tutaj tez walczy. Myslq tutaj o panu Ortmanie. + 

ktory byl radnym wo-jewodzkim. Jakos nie pamiqtam, zeby pomogl za bardzo w 
Tucholi. ~ e b y  gdziei ta sprawa obwodnicy siq ruszyla. A teraz gdziei, kt05 raptem. 
Moze warto bylo by wydrukowac takie porozumienie, o czym mowi pan Broszkiewicz i 
wszelkie spekulacje uciqc. Wtedy bqdzie problem rozwiqzany nikt nie bqdzie mowil, ze 
jest przeciwko, nastawial przeciwko komui. My zamiast wspolpracowac w takim 
polskim piekielku zyjemy i aby teraz jeden drugiemu dopiec. A pozniej pokazac, ze to 
ja zalatwilem, albo ja zrobilem. Tak naprawdq pani Oller tu powiedziala, wszyscy 
powiedzielismy i to jest taki ostateczny glos, ze poki nie bqdzie tego opracowania i 
realnych jakis konkretnych. To, o czym rozmawiac. Chodzi mi tylko o to, zeby mowiC 
jednym glosem. A nie, ze ludzie siq mnie pytaj% o co tutaj chodzi. Burmistrz jedno, 
Starosta drugie a tak naprawdq wszyscy mowimy o tym samym. Chcemy poludniowej. 
Tylko to kwestia tego jak daleko jesteimy w tych opracowaniach. MySlq, ze to caly 
komentarz. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Jezeli chodzi o koncepcjq poludniowq, czy to studium ono musi w pewnym momencie 
powstawania uzyskad akceptacjq dla uszczegolowienia, dla co najrnniej dwoch 
wariantow. WlaSnie Zarzqd Powiatu wskazal dla uszczegolowienia dwa warianty z tego 
studium, ktore majq by6 przygotowywane. One majq byS szczegolowo przygotowane. 
Dlatego ani Burmistrz, z tego, co pamiqtam, na spotkaniu nie wskazal, zeby firma 
projektowa uszczegolowila. Nie bylo uszczegolowiania. Te warianty, ktore majq by6 
opracowane jednoznacznie wskazaliimy koncepcjq pohdniowq. Zresztq sam projektant 
tutaj na zorganizowanym spotkaniu i w czasie dwbch mozliwosci rozmowy z nim 
wskazywal, ze tak naprawdq prawdziwa obwodnica to wersja pohdniowa, ktora zbiera 
rzeczywiscie ruch z tych najbardziej strategicznych kierunkow. Jezeli chodzi o pytanie 
radnego Mroza to to porozumienie, ktore dotyczy opracowania studium jest wylqcznie 
spisane na opracowanie studium. I bqdzie to pewien etap zamkniqty i pole do kolejnych 
dyskusji. Tez przychylam siq do tego. DawaliSmy juz kilkakrotnie dowod. Myilq, ze 
caly samorzqd powiatowy dla pewnych rozwiqzan z punktu widzenia powiatu 
strategicznym partnerem jest Tuchola. Miasto, ktore jest polozone akurat centralnie. 
Panstwo uczestniczyliscie w odiwiezonej strategii powiatu i wiele na to wskazuje. 
Pewne przedsiqwziecia i problemy udalo siq rozwiqzad, ktore od lat narastaly. Myslq, 
ze ta wspolpraca bedzie nadal siq dobrze ukladala. Moze nie modelowo, czasami w 
sposob dosyC trudny, czasami przewlekly. Ale od wielu lat nie rozwiqzane problemy sq 
stopniowo. By6 moze trzeba chwile poczekak, wiqksze owoce tej wspolpracy, ale tutaj 
na pewno jestem optymistq. Nie wierzq w cuda. ze to siq stanie na podstawie wielkiego 
przelomu, ale dosyc taka ghpia konsekwencja praca moze tu wiele przynieid. 
p. Tadeusz Zaborowski - Wicestarosta Tucholski 
Sprawa podpisania umowy w dniu 17 maja ubr. Gdzie w umowie jest wpisana sprawa 
koncepcji i sprawa ekonomiczno-techniczno-Srodowiskowa i to jest porozumienie z 17 
maj a ubr. 
p. Woiciech Kociriski - Radny 



Ostatnie siowo. Myslq. ze Sam fakt zlecenia opracowania tego studium ekonomiczne to 
jest najlepszy fakt potwierdzaiqcy, ze i Burmistrz i Starostwo sq za tq obwodnicq 
pohdniowq. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Jezeli chodzi tutaj tak po kolei. KRUS byio pytanie do pana Zaborowskiego chociaz 
chciaibym na czqSc odpowiedziec, bo byiem przynajrnniej przy czqici finaiu rozmow z 
paniq Dyrektor KRUS w Bydgoszczy. Towarzyszyi mi pan ~wie rcz~nsk i ,  bo 
zaproszenie byio skierowane do samorzqdu powiatowego i gminnego. Rozmowa 
dotyczyla wskazania przez samorzqdy mozliwosci przekazania w uzytkowanie, bo tak 
to byio precyzyjnie okreilone. Proponowalismy np. dzierzawq, moglibyimy szukac 
obiektow dla prowadzenia oddziah KRUS w Tucholi. Byio oczekiwanie wskazania 
obiektu powierzchni 300m plus garaz na dwa samochody, najlepiej na parterze, do 
ewentualnie maiego remontu do odmalowania, zeby to nie byio jakieS wiqksze 
przystosowania, na zasadzie nieodpiatnego uzytkowania. Takie byly oczekiwania. 
Mowiiem wczesniej, ze wskazywaliimy dziaiki, na ktorych moznaby by10 siedzibq 
budowac, ale ta propozycja trafiia juz do KRUS-u Bydgoskiego wkrotce po 
rozpoczqciu naszej kadencji, sqdzq, ze byi to poczqtek grudnia. Tuz po wyborach. Byio 
przedstawionych KRUS-owi 7 dziaiek przez samorzqd i powiatowy i miejski. 
Usiyszalem rowniez na tym spotkaniu, ze propozycje jakie oczekuje KRUS 
przedstawiio starostwo w Sqpolnie Krajenskim. Natomiast juz z informacji bodajze 
sprzed dw6ch tygodni dowiedziaiem siq, ze w Sqpolnie bqdzie budowana nowa 
siedziba. W zwiqzku z tym, ze pani Dyrektor nie wiem, dlaczego, ale wprowadziia nas 
w biqd, stawiajqc takie, a nie inne oczekiwania. Trudno mi to oceniac. Natomiast pan 
Zaborowski moze tutaj przekazai te rozmowy. ktore byly wczesniej prowadzone. 
Natomiast chciaibym przekazac, ze polityka KRSU-u, jezeli chodzi o umiejscowienie, 
czy dostosowanie, speinienie pewnych standardow ona ewoluowaia w zaleznosci od 
tego, kto by1 Ministrem Rolnictwa. 
p. Tadeusz Zaborowski - Wicestarosta Tucholski 
Doslownie w jednym zdaniu bym uzupeinii tylko. Uczestniczyiem w jednym spotkaniu 
w Warszawie, ktore byio zorganizowane przez pana Kuklinskiego, gdzie rowniez w 
tym spotkaniu uczestniczyly takie osoby jak Wo-it Gminy ~l iwice,  Kqsowa, zastqpca 
Burmistrza, pan Kuklinski i moja osoba. 1 tylko tyle mogq powiedziec z tego spotkania, 
ze byio jak gdyby pocieszajqce przyzwolenie, ze to moze byc pozytywnie rozpatrzone i 
wiqcei w spotkaniach nie uczestniczy1em, jezeli chodzi o sprawy z KRUS-em. 
p. ~ i o i r  Mbwiliski - Starosta Tucholski 
Jeszcze uzupelniajqc coS mi siq przypomniaio. Przed wizytq pana Wicestarosty tak tez 
komentowala to pani Dyrektor. WczeSniej decyzja juz byia ze wskazaniem na Sqpolno. 
Ta wizyta spowodowaia, ze ostateczna decyzja zostaia przesuniqta w czasie. ze byi 
brany pod uwagq jeszcze Powiat Tucholski czy lokalizacja na terenie Tucholi. KRUS 
oczekiwai strasznie zaporowych warunkow. Tez wprost na tym spotkaniu uslyszelismy, 
ze budowa nie wchodzi w rachubq. W tej chwili okazalo siq, ze wchodzi w rachubq, 
tylko w innym powiecie. Tylko tyle mogq skomentowac, ze to by10 moim zdaniem nie 
uczciwe zachowanie, bo jezeli oczekuje siq pewnych obiektow, czy dzialek to trzeba 
sprawq przedstawiac uczciwie i wszystkim na tych samych zasadach przekazac te same 
informacje. 
p. Woiciech Kocinski - Radny 



Poproszq, wiqc o takaL jednoznacznq odpowiedi. Sprawa jest przesqdzona. KRUS-u w 
Tucholi nie bedzie? To jest jedno pytanie. I drugie mo-je pytanie wziqlo siq stqd, ze 
przeczytalem w Gazecie Pomorskiej taki artylculik ialci malutki, ze Wicestarosta 
Zaborowski zalatwii w Warszawie. ze KRUS bqdzie mi Tucholi. Tak z tego wynikalo. 
lvloze miesiqc temu. Nie wiem. Moze zle zrozumialem. Teraz juz siq zgubilem. 
Poszukam tq Pomorskq. Na nastqpnej sesji do tego wrocimy. Czyli jedno pytanie 
konkretne. Czy KRUS bqdzie w Tucholi, czy go nie bqdzie? 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Jest agenda rzqdowa. zadnego pisma od pani Dyrektor, czy wojewodzkiej, czy od 
Dyrektora z Warszawy nie dostalismy o ich decyzji. Natomiast z tego, co wiem 
Iokalizacja zostala wskazana na Sqpolno. Raczej jednoznacznie nie bqdziemy tego 
mieli. 
p. Tadeusz Zaborowski - Wicestarosta Tucholski 
Zadnej informacji o takim charakterze nie udzielalem. W zwiqzku z tyrn nie wiem skqd 
tutaj takie podejrzenie, jezeli byla by sprawa, ze ten artykul kolega radny by odnalazl 
naprawdq chqtnie bym to przeczytal. 
p. Malgorzata Oller - Radna 
Bazujemy chyba na informacji prasowej. Ona mowila konkretnie, ze by1 podpisany akt 
notarialny pomiqdzy Starostwem Sqpolenskim, a Gminq Sqpolno o przejqciu dzialki 
pod budowq KRUS-u w Sqpolnie. To jest ta informacja z Gazety Pomorskiej. Czy 
mozna miec prosbq do pana Starosty i Wicestarosty o takie doglqbne rozeznanie 
sytuacji, czy jest jeszcze mozliwosd, azeby siedziba KRUS-u mieicila siq w Tucholi. 
Rozeznania tej sytuacji, bo jezeli tutaj jest mowa, ze nie przyszla tutaj zadna oficjalna 
informacja. My w sumie nie wiemy, na jakim to jest etapie, a ta agenda rzqdowa wydaje 
mi siq jest dla naszego powiatu ze wzglqdu na jego charalder dosyc istotna. ~ e b y  
rozeznac sytuacjq i probowac cog tam jeszcze zrobic. 
p. Michal Mroz - Radnv 
Chcialem zapytac pana Starostq czy na skutek tych warunkow ze strony KRUS-u 
zaporouych zajqliimy stanowisko? 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
ZajqliSmy bardzo polityczne stanowisko przedstawiajqc ofertq tych mozliwych, ktore sq 
w naszym zasiqgu. PokazaliSmy rowniez przestrzeri niepublicznq. Tam byly znowu 
pokazane dzialki w tyrn miasta i czqSC powiatowych. Byly tez wskazane obiekty, ktore 
moglyby by6 w zainteresowaniu KRUS-u, ale tam by1 problem, warunek czy to sq 
obiekty, za ktore trzeba placiC czynsz dzierzawny. Ale nie odpowiedzieliimy, ze 
rezygnujemy. Sprawa odmowy intenvencji policji zajmq siq tym. Przekazq to, ze 
logistycznie nie byli w stanie intenveniowad prawie natychmiast w Suchej na drugim 
krancu powiatu. To jest do sprawdzenia, a poza tyrn powinny byc dostqpne sily, zeby 
reagowac na biezqco. Tez do policji by10 tutaj skrocenie parkingu. Podzielam ten 
poglqd. Tez zwracalem na to uwagq panu Komendantowi z pol roku temu. Takze tu 
bqdzie ponowienie i mySlq, ze skuteczne tyrn razem. Na temat pobocza w Bladowie 
wystagimy ponownie do Drog Woiewodzkich z przypornnieniem. Jezeli chodzi o 
Orlika 2012 to tak powaae  kosay. ktore wynikajq z kosztorysu q trudne do 
udzwigniqcia. W zwiqzku z tyrn podjqliimy od nowa ocenq. Zajmuje siq tyrn pan 
Wicestarosta. Samej technologii uykonania i mozliwosci ograniczenia tych kosztow, 
bo w programie jest, jak Pahstwo pamiqtaj% 1 milion. Tak jest to przewidziane. 
Natomiast juz teraz dosyC ciekawe interpretacje do tego miliona przedstawial tez Urzqd 



Marszalkowski miqdzy innymi, czy to jest netto, czy brutto i tego typu rzeczy. Ale to 
bqdziemy oceniac jeszcze. Jest to kwestia rozmowy. Wczoraj ostatecznie zostala 
podpisana umowa. bo jeszcze tam podpis wczoraj skladalem. Jest to problem nie tylko 
samorzqdu powiatowego w Tucholi, ale i wszystkich, ktorzy zdecydowali siq na 
budowq Orlika. Takze myilq, ze trzeba bqdzie do tego systemowo podejic. Kolejna 
rzecz dotyczy dostqpow do specjalistow i jest to interpelacja skierowana przez paniq 
Kabat. Wystwiq z takim zapytaniem do spolki jak mozna tq sprawq uzdrowic, aby tq 
dostqpnoii poprawic. Na spotkaniu ostatnio z krajowym rzecznikiem praw pacjenta, 
mieliimy przyjemnosc goscic paniq u nas w Tucholi przy okazji informacyjnego 
spotkania na temat programow profilaktycznych organizowanych przez NFZ. Tez takq 
uwagq wskazywalem, ze w ocenie mieszkancow powiatu ta dostqpnosc do specjalistyki 
szeroko rozumianej jest zbyt mala. Mialem wrazenie, ze pani rzecznik jest zdziwiona, 
ale myilq, ze mozna rownolegle zapytac spolkq jak poprawic od strony technicznej. 
merytorycznej poprawq dostqpnosci do specjalist6w. A z drugiej strony stanowisko, czy 
moze takq szerszq informacjq do pani rzecznik praw pacjenta. Jezeli chodzi o 
przestawienie znaku drogowego na tym skrzyzowaniu, ktore bylo troche lepiej teraz jest 
gorzej to Zarzqd Drog Powiatowych siq tym zajmie. I tez myslq, ze do rozpoznania tez 
tutaj jest prawa, jezeli chodzi o wyciqcie tych drzew, zeby autobus szkolny mogl siq 
tam bezpiecznie wlqczac. Natomiast wystagi jak zwykle Zarzqd Powiatu do PKS i do 
przewoznikow tych mniejszych, prywatnych. Myilq, ze mozna jeszcze sprobowac 
rozmawiad bezpoirednio negocjowac. Ale tez mowiq uczciwie, ze rozmowy sq 
wyjqtkowo trudne. Czy przywrocic kursy, czy zwiqkszyc ilosc kursow. Rozumiem, ze 
chodzi tutaj o ten autobus szkolny od 1 wrzesnia, ktory dowozilby uczniow i pewnie 
bylby w interesie tego przewoznika, bo by bylo pewnie sporo osob. Czasami tez bqdqc 
radnym gminnym doiwiadczalem takich zdumiewajqcych oswiadczen, ze to, co nam 
wydawalo siq oplacalne, ze jest duze zainteresowanie kursem, przewoznik odpowiadal, 
ze jest zbyt mala obsada na tym kursie, ze im nie oplaca siq puszczac kursu na tej trasie. 
Kolejna interpelacja dotyczy przejscia dodatkowego w miejscowosci Byslaw. 
Interpelacja pani Kabat. Wystosujemy stosowne pismo do Zarzqdu Drog 
Wojewodzkich tez z proibq o rozpoznanie tej sytuacji. Jezeli chodzi o pana prezesa 
Leszka Plucinskiego to ma przedluzonq umowq do konca roku. W takich intenvalach 
poh.ocznych zgadza siq kolega Starosta Torunski. Jezeli chodzi o program 
dostosowawczy szpitala z tego. co wiem zostal rozstrzygniqty przetarg na opracowanie 
studium, tej koncepcji, ktora bqdzie preludium do jej wykonania projektu 
dostosowawczego szpitala, czyli ta faza dokumentacyjna powinna byc wkrotce gotowa. 
Mam nadziejq, ze do pazdziernika bqdq ogloszone konkursy na srodki dla szpitali 
powiatowych, musi byc pozwolenie na budowq, bo tez takie wymaganie jest. Czas jest 
stosunkowo krotki, ale wykonawca dokumentacji zdaje sobie z tego sprawq. Trzeba 
bqdzie dobudowac okolo 2500 m powierzchni szpitalnej. Miqdzy innymi, dlatego, zeby 
podniesc komfort. Nie zwiqkszy to iloici lozek, ale pozwoli spelnid standardy. ktore sq 
wymagane, jezeli chodzi o przestrzeli wok01 lozek. W samym szpitalu udroznienie 
ciqgow komunikacyjnych, przygotowanie z prawdziwego zdarzenia izby przyjqc. 
Zatrudnienie pana Katulskiego chcq dokladnie sprawdzic jak to wyglqda. Wiem, ze w 
tej chwili jest taka instytucja jak zawieszenie kontraktu. Ale wiem, ze tez pan Katulski 
jest zatrudniony nadal w Szpitalu Tucholskim. Powiem szczerze, ze bardzo wnikliwie 
nie interesowalem siq tym, w jakim trybie jest zatrudniony. Jest to umowa o pracq i 
pelni hnkcjq lekarza naczelnego. Ale musialbym to sprawdzic i na piimie udzielq 



peine-j odpowiedzi. To sq wszj~stlrie interpelacje, bo z tego, co rozumiem odpowicdz 
pana Pruszal~a. ze to oznakowanie poradni specjaiistycznc-j na terenie szpitala uleglo 
poprawie powinno satysfakcjonowai radnego Lewando~~7skiego. Jezeli nie to sprawdzq. 
Bylo dodatkowe oznakowanie od strony szpitala to jest bardziej rozpoznawalne. 

Ad. 26 
Wnioski i oiwiadczenia radnych: 
p. Krvstyna Koczwara - Radna 
Chcialabym zaproponowac, abyimy my radni pomogli finansowo Panstwu Szynderlata 
z Okonin Nadjeziornych, ktorzy stracili caly dobytek w pozarze po uderzeniu pioruna. 
Chcialabym tez uzgodnic, gdzie i kiedy chqtni mogliby wplacac na ten cel pieniqdze. 
p. Stanislaw Langowski - Przewodniczilcy Rady 
Zaraz trzeba byloby to uzgodnic. MySmy juz robili takie zbiorki i wplacaliimy to w 
Biurze Rady. I tak mozna by bylo to ustalic, ze w Biurze Rady w jakimi okreSlonym 
czasie. W przecizgu tygodnia chqtni mogq skladac datki w Biurze Rady. 
p. Andrzej Myszkowski - Radny 
Mialbym taki wniosek, a w zasadzie proibq do pana Starosty, aby na posiedzenia 
Komisji Zdrowia przychodzil kt05 z Zarzqdu. Na jednym z posiedzen kiedyS pan 
Wicestarosta powiedziai, i e  to iadna laska tylko obbwiqzek, ieby ktoS z Zarzqdu na 
komisjq przychodzil. W zwiqzku z tym czulem siq zwolniony z obowiqzku 
bezpoiredniego zapraszania tam czlonkow Zarzqdu na komisjq. Ale wydaje mi sic, ze 
bardzo by to ulatwiio pracq naszej komisji. Jest wiele tematow, ktore w materiaiach 
sesyjnych sq poruszone tak pobieznie. Na przykiad konkurs na kierownika PCPR. 
Tylko mam tutaj takq informacjq, ze zostai ogloszony trzeci konkurs. Komisja nie wie 
ilu kandydatow, kto kandyduje, dlaczego pozostale dwa siq nie odbyly. Takich roznych 
tematow jest wiqcej. Bez udziaiu czlonka Zarzqdu ta komisja w peini nie moze 
pracowac. Bardzo bym prosii o to. A druga, chciaibym ziozyc tutaj takie 
podziqkowanie panu Sekretarzowi Markowi Wolskiemu w imieniu lekarzy i 
pielqgniarek z komisji wojskowej za pozytywne zaiatwienie sprawy. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
Mogq obiecac solennie, ze kt06 z Zarzqdu bqdzie uczestniczyi w posiedzeniach komisji. 
A jezeli chodzi o biezqcq informacjq na temat konkursu na kierownika PCPR. Sytuacja 
jest taka, ze jest to z kolei trzeci konkurs. W poprzednich konkursach albo te osoby, 
kthre przedkiadaly dokumenty nie spelnialy wymagad zwiqzanych z rozporzqdzeniem, 
ktore okresla dokiadnie kompetencje, wymagania na to stanowisko. W tej chwili byiy 
trzy oferty i z tych trzech ofert jedna speinia wymagania z rozporzqdzenia wynikajqce. 
Rozmowa kwalifikacyjna, mam nadziejq powolanie kierownika nastagi w poniedziaiek. 
Dlatego, ze jest to instytucja wyjqtkowo wrazliwa i chcielibySmy okres pelnienia 
obowiqzkow przez paniq Myszkq juz tez zakonczyc, zeby by1 tam prawdziwy 
gospodarz. 
p. Malgorzata - Oller - Radna 
Nie wiem czy muszq powtorzyc mojq proSbq w tym punkcie o rozeznanie sytuacji, czy 
jest jeszcze mozliwoSc zlokalizowania siedziby KRUS-u w Tucholi. Jednak taka 
zdecydowana proiba do pana Starosty i Zarzqdu, zeby tego trudu siq podjqc. 
p. Piotr Mowinski - Starosta Tucholski 
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sportowego. Tutaj zdecydowaliSmy siq nr te zawody bardzic-j rekrsacyjne zwiiizane ze 
strzelaniem v- Plaskoszu. 

Ad. 27. 
W zwiqzku z wyczerpaniem porzadku obrad Przewodniczqcy zamknql obrady XVII 
sesji Rady Powiatu Tucholskiego. 

Na tym protokol zakonczono. 

Protokolowala: 

Elzbieta Damasiewicz 




